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1873.
NEW ZEALAND.

CHARGES MADE AGAINST MR. G.B. WORGAN.
(PAPERS RELATING TO COMMISSION OF INQUIRY.)

Laid on the Table of the House by the Hon. the Native Minister.

Mr. G-. B. Worgan is accused of,—1. Having, about the 21st March, 1872, whilst engaged by tho Superintendent of Wellington (by-
authority of the General Government) to purchase or lease certain lands from the Natives for the
Provincial Government of Wellington, at or within a certain rate per acre, defeated the purpose he
had undertaken by aiding Messieurs H. S. Taylor,Donald Smith, Henry McNeil, and others, to acquiresuch lands, to the injury of the Government he had undertaken to serve.

2. Having, about the 1stApril, 1872, untruly asserted to Lieut.-Colonel Thomas McDonnell that
such action was taken with the knowledge and approval of the Superintendent of Wellington.

3. Having, by representing to Major Turner that he was, by holding a certain lease, impeding the
action of the Government, and by pointing out to Major Turner a certain position within which his
landwould bo allotted, caused Major Turner to make overhis lease to Mr. H. S. Taylor; and having
subsequently allotted the land in question in a different position to thatwhich ho had pointed out to
Major Turner, and aided Mr. H. S. Taylor to obtain a new lease; and having recommended tho
Government to pay at a rate per acre amounting in the whole to two thousand one hundred and
sixteen (2,11G) pounds, whereas the original lease was obtained from Major Turner for seventy-five
(75) pounds.

4. Having persistently withheld from the Government acopy of the original lease to Major Turner
(which there was reason to suppose was invalid),though constantly urged to procure such copy by thoGovernment.

5. Having,while in Government employment for the purchase or lease of certain land, engagedwith Mr. H. S. Taylor for thopurchase or lease ofportion of the said land on their private account.
6. Having, about the 4th July, 1872, entered into partnership with Mr. Donald Smith for tho

purchase of land, on their private account, within the block he was employed to purchase or lease for
tho Government.

7. Having, about the 15th February, 1872, purchased four hundred (400) acres of land for the
Government from Poari Kuramate, at ten (10) shillings per acre, and advanced thereupon two sums
of fifty (50) pounds each; and subsequently induced the said Poari Kuramate to resell the same land
to Mr. H. S. Taylor at fifteen (15) shillings per acre.

J. T. Edwards,
On behalf of General Government of New Zealand.

James Booth, being sworn, deposed :
In the beginning of July this year, Mr. Worgan being then absent in Napier, it came to my

knowledge by report that he had enteredinto partnership with Mr. Donald Smith, of Whanganui, for
the purchase of land in the confiscated block on the West Coast on this Island, as defined in tho
Government Gazette relating thereto.

Mr. Worgan admitted that an agreement was entered into.
Tho day following that on which I heard this report Mr. Worgan returned to Whanganui. I told

Mr. Pharazyn the report which I had heard, and wotogether went to Mr. Worgan, who, so far as I can
recollect, stated that he believed there was some sort of an agreement to leaseNative lands. Two days
afterwards Mr. Pharazyn, Major Edwards, and myself senta joint telegram to the Government (to the
Premier), in which this matter was reported, and also copy of telegram No. 34 of5th July, 1872, C,
appended, in reference to the above matter. Between the first conversation betweenMessrs. Pharazyn
and myself with Mr. Worgan and the sending of the telegram, Mr. Worgan showed us a memorandum
of a deed of partnership between himself and Donald Smith for the purchase and lease of land in the
confiscated block. What are the particulars contained in the deedI do notrecollect. This is all I
know with reference to the memorandumof agreement.

1. Mr. Worgan's Counsel.] Did not Mr. Worgan immediately produce the agreement?—No, he
did not. On Saturday morning we had the conversation above referred to, in which Mr. Worgan
stated that the agreement was for the lease in the Native reserves—(by Native reserves I mean
reserves set apart for hapus by Government, of which there is one at Tangahoc, and others in the
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Pakckohi country)—and that his agreement with Mr. Smith would not interfere at all with his action
in purchasing land from the Natives for the General Government.

2. Did Mr. AVorgan afterwards produce the agreement ?—Ho did. Ho showed it to Mr. Pharazyn
and myself in Mr. Pharazyn's office.

3. AVhen was that?—lt might have been on the day on which the conversation took place. lam
not positive whether it took place on the Saturday or Monday following.

4. Are you prepared to swear that it was not on tho Saturday ?—I have already stated that lam
notpositive.

5. Was the document when produced perused by all three of you ?—No, Major Edwards was not
present.

G. At whose suggestion was the telegramframed for the Government?—lt was not suggested by
me to the other gentlemenuntil after our conversationrelative toreports on Mr. Worgan's proceedings,
and it was agreed by all of us to send a joint telegram. The telegram was writtenby Mr. Pharazyn.
The three of us sat at the table; each wrote a telegram, and Mr. Pharazyn's was selected, and the
others torn up. Ido not wish to state that I suggested it; it was the mutual wish of we three.

7. Had Major Edwards any personal knowledge touching the telegram as sent; that is, to the
matters giving rise to the sending of the telegram?—AVith the exception of the knowledge of the
conversation as to tho memorandumof agreement with Donald Smith, I believe Major Edwards was
as well informed as either of us, it being a matter of common report.

8. AVas Mr. Worgan in Whanganui at the time this telegram was being sent?—Yes, he was.
9. The Court] I am distinct on the subject that Mr. AVorgan admitted that he had agreed with

a Mr. Smith to purchase by way of partnership within the Tangahoo Reserve. It is true that he showed
Mr. Pharazyn and myself the agreement. The agreement includedland on the West Coast. I believe
the agreement was signedby Mr. Worgan and Donald Smith, but lamnot positive about it. Ido not
know what date it bore. It was written on paper, foolscap paper. I believe the document had a
stamp on it. To the best of my knowledge it bore the signatures of the parties, Mr. Worgan and
Donald Smith, I but cannot swear positively.

10. Did you not derive yourknowledge of the transaction from Mr. AVorgan himself, and of tho
causes which led to that agreementbeing prepared ?—I did not derive knowledge of the existence of
that agreement solely from Mr. AVorgan. It was a matter of common report.

11. Was the agreement a matter of common report, or the causes which led to the agreement a
common report? —Tho report was that there was a partnership between Smith and Mr. AVorgan.

12. Major Edwards] Did you not receive direct information relative to this agreement from
Mr. Smith, the second party to the deed, as well as from Mr. AVorgan?—I did not hear from
Mr. Smith until after the matter had been reported to Government.

13. From whom did you originally get the information?—From Mr. Freeman Jackson.
14. Did you not receive the first reliable information relative to this deed and its contents from

Mr. AVorgan himself?— Yes; in the conversation Mr. Pharazyn and myself had with Mr. Worgan on
Saturday morning, when we told him it was reported he was in partnership with Smith for the lease
and purchase of land in the confiscated block, he said he believed he had made some kind ofpromise to
Smith thathe wouldtry andpurchase land in the Tangahoo Reserve, not in the whole district.

[Agreement put in by Major Edwards, and read by the Commissioner. Agreement marked" D."]
Mr. Booth continued: It was reported to me, first by AVirihana Puna, and afterwards by Poari

Kuramate, that a piece of land was sold by Poari Kuramate to Mr. AVorgan, for the Government, at
the rate of 10s. per acre for 400 acres, and that two separate advances of £50 each had been made
thereon, and was afterwards sold to Mr. H. S. Taylor, with Mr. AVorgan's assistance, for the sum of
15s. per acre. Mr. E. AVoon and Poari Kuramate are witnesses in this matter. A man named Horo-
papera Pukeke sold 400 acres of landto Mr. H. S. Taylor, with Mr. AVorgan's assistance, for which he
stilted to me he received £100 in cash and £200 in bills. AVitncsses in this matter will be Mr. E. T.
AVoon and Horopapera Pukeke. Another transaction was reported to me by AVirihana Puna, in which
he stated thatHata Rio had first sold 400 acres of land to Mr. AVorgan, and afterwards to Mr. H. S.
Taylor, with Mr. Worgan's consent. He first sold it for £300 to Mr. AVorgan, and afterwards to
H. S. Taylor for £100.

Mr. Fox sworn, and deposed:
The details of the matter contained in the fourth allegation will be found in thepapers which have

been submitted to the Commissioner by the Government of which I was Premier. My impression
decidedly was, and still is, thatwhat was called a lease from the Natives to Major Turner was per-
sistently and improperly kept back from the Government. Mr. AVorgan was frequently applied to for
this lease. There were no good grounds, in my opinion, shown for not forwarding it, and it never was
produced until it had been supersededby another document which was sent to the Government in lieu
of it; and subsequent to the execution aud transmission of the substituted document, then only, and
after many weeks' delay,was the original for the first time produced. The particulars of the cash and
the instructions givenfrom time to time to Mr. AVorgan to procure the original lease, will be found on
thefile before the Commissioner. The circumstances which made me so desirous to obtain sight of the
original document were these: I had on several previous occasions had conversations with a party
whom I understood to be interested in Major Turner's lease, and had always told him that the Govern-
ment would be very unwilling to admit any claims to leases over confiscated land belonging to tribes
which might afterwards have been mixed up with rebellion. Just about a year ago I had aconversation
to that effect with the party referred to, when he gave me to understand that the parties interested in
that lease wouldnot press their claim to an extremity if they could be remunerated the expenses they
had been put to about it. I understood him to say, in reply to a query from me, that those expenses
would not exceed, say, £200. AVhen I subsequently found that Mr. AVorgan estimated the value of
the transaction at £2,116, and was prepared apparently to adjust the claim on that basis, I naturally
became very desirous to ascertain whether the original transaction with Major Turner, which, had it
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been intrusted to me, might have been settled for £200 or thereabouts, was being dealt with in such a
way by Mr. AVorgan as to inflict a heavy loss on the country.

15. Mr. Worgan] Inreference to the allegation that I have persistently refused to produce the
original lease to Major Turner, what means could I have used to obtain it other than I did use?—
Simply by carrying out the very specific instructions I gave to Mr. Worgan to obtain the lease. My
recollection is to this effect: That the document was first of all treated by Mr. AVorgan as Major
Turner's; then I was told it was in the hands of Major Turner's agent, Mr. Taylor; then, when I
pressed that Major Turner should give instructions to his agent to give up the lease, I was informed
that Major Turner no longer had any interest in it; and I was further told, in one part of tho corre-
spondence, that Mr. AVorgan considered ho had used, or the Government had used, Mr. Taylor so
badly that he could not be surprised at his refusing to produce tho lease, or words to that effect, to
which I beg to refer in the file before tho Commissioner. AVhat I felt was this: that if this lease was,
as had been repeatedly described, a lease to Major Turner, and was in either his possession or that of
his agent,especially as Major Turner was an officer of the Government, there ought to be no difficulty
and not an hour's delay iv Mr. AVorgan procuring from Major Turner or his agent the lease for the
inspection of the Government.

16. The Court] Do you consider that the non-production of this document has been detrimental
to the General or Provincial Government ?—I have had no opportunity of ascertaining whether the
signatures attached to it were so attached at the period it professes to have been executed, or whether
in other respects it was a document which the Government was bound to respect in adjusting the
claims of tho Natives, or otherparties claiming under them. But, with the knowledge I have on the
subject, I am not prepared to say that either Government has been damnified.

17. Do you consider it was of political or colonial importance that the land in question should
have been acquired by Government ?—Yes; I consider it was of great importance to both Govern-
ments, particularly to theProvincial Government; in fact, Mr. AVorgan was sent up for thepurpose of
extinguishing Native titles wherever he could for the Government.

18. Mr. Worgan] Did I not urge upon the Government the necessity of acquiring the particular
block alluded to ?—Yes.

19. Under what circumstances were certain lands disposed of to Messrs. Shephard and Kells ?
Shortly after taking office in 1869, the Government was extremely anxious to get a mail-coachrouto
established as far as Patea, and entered into negotiations with Mr. Shephard for the purpose. Mr.
Shephard made it a condition that he should be allowed to purchase a block of land at Waitotara, with a
view of establishing a farm, and other accommodation for horses on the line. Mr. Kells also proposed
that if ho were allowed to purchase say 100 acres, he would put up an accommodation-house and
establish a ferry at his own expense. I made the best inquiries I could as to the ownership of the
block, aportion of which those gentlemen proposed to buy. I found little or no information on the
subject in tho Native Office at Wellington ; the best I could get led to the conclusion that it was quite
open to the Government to deal with the land as confiscated land. Messrs. Shephard andKells
entered into arrangements accordingly, under which they became entitled to purchase respectively, I
think, 200 acres and 100acres at £2per acre—Mr. Shephard at theend of threeyears, and Mr. Kells, as
far as I canrecollect, at the end of seven years, his outlay being much larger than Mr. Shephard's. At
the time Mr. AVorgan was engaged iv these negotiations, I have understood that Hata Rio and
friendly Natives had asserted claims to the whole of the reserve, including tho portions allotted to
Messrs. Shephard and Kells.

Donald Smith was sworn, and deposed:
There was an agreement between Mr. AVorgan and myself to purchase and lease land.

That is tho agreement you have shown me. I paid £800 into the bank to Mr. AVorgan's credit.
I was led to believe by Mr. AVorgan that there was some land that could be had from the
Natives. I believe there were some allotments bought by Mr. AVorgan from some of the Natives,
—one Native was named Reihana—the land was on the northern side of the AVaitotara. There were
three blocks Mr. AVorgan told me he had bought; Hata Rio, Pirimana Tahua, besides Reihana, were
the names of the owners,Ibelieve. Tho purchase wasmade, I think, a few days after the signing of the
agreement (agreement dated May 7th, 1872). I understood tho landwas purchased in accordancewith
the agreement. I havereceived an account of the £800 lodged in the bank. The money was paid
back to my account about two or three months after the agreementwas signed. I understood the
intention was to purchase or lease Native lands. There was no land conveyed to me. The agreement
was not carried out. The £800 advanced by me was a portion of the £1,000 as stated in the agree-
ment that I would advance. I never obtained any landto manage. I believe that the land in question
was purchased with my money. Mr. AVorgan told me that he had bought three sections of land on
our joint account with my money.

20. Do you remember my meeting you and Mr. Worgan at Mr. Worgan's office, the day tho
agreement was signed ?—Yes.

21. The agreement having been previously prepared, did I not witness your signature at your
request ?—Yes.

22. That agreement was simply a memorandumof an agreement to be afterwards prepared ?—At
the time, I understood the one put into Court to be the agreement.

23. AVas not the agreement a sort of rough memorandum from which the deed was ultimately
drawn ?—At the time I signed thatagreement 1 had no thought ofany other agreement. I never saw
any other, though I heard there was one.

24. Did not Mr. Perham, upon witnessing the agreement, state that the document of itself was of
an imperfect nature, and that aproper document or articles of partnership should be drawn up ?—I
do not remember.

25. Do you remember Mr. Perham telling you afterwards that he had drawn up such a deed ?—1
do, but I never saw it.
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26. In consequence of the matter having fallen through, was not the money repaid to your account
in thebank ?—The agreementfell through, and the money waspaid to my account at the bank.

27. MajorEdwards] AVhy did you retire from the partnership as agreed upon between you and
Mr. AVorgan?—Because the land wasbought in Mr. Taylor's name.

28. AVere any transactions under that agreement commencedor completed by Mr. Worgan ?—
Mr. Worgan informed me that certain blocks had been bought under that agreement.

29. Was Mr. Perham acting as legal adviser to yourself and Mr. Worgan ?—Mr. Perham was
acting, I believe, as Mr. AVorgan's legal adviser in the matter; but though he did advise me in this
matter, ho was not my legal adviser.

30. In the agreement, the term "certain lands on the AVest Coast" is used ; the inference is, that
the position of the lands was known to you, and do you know the position of the lands Mr. Worgan,
ou your behalf, was to deal with?—I understood the landto be on the north side of the Waitotara,
being the compensation land awarded to Natives.

31. AVhat do you understand by the last paragraph of the agreement ?—I understood that the
selection of the land, and the mode of acquiring it,rested solely with Mr. AVorgan.

32. Of course in the construction of the agreement you did not expect Mr. AVorgan to jeopardise
his position with the Government by employing his position for your private ends ?—No; I did not.

33. The Court] It was on the faith of the agreement thatI paid the money (£800) into the bank
to Mr. AVorgan's account ?—lt did not occur to me that any other deed was necessary. I thought the
deedwas quite sufficient. I withdrewfrom tho agreement owing to the landhaving been purchased in
Mr. Taylor's name. I considered it unfair to me as a partner.

34. Did you or Mr. AVorgan withdraw first from tho so-called partnership ?—When I found that
tho land was bought in Taylor's name, I wanted to get my money back, aud then withdrew.

35. AVas it by report you knew that the land had been purchased by Mr. Taylor ?—No, I saw a
conveyance of the land.

36. How do you know that the land you saw conveyed to Mr. Taylor was ever intendedto bo
operated upon by that agreement?—Mr. AVorgan told me he had bought that land under the
agreement.

37. Did you not have several interviews with Mr. Perham at his office, between the date of the
agreement and the falling through of the agreement?—l had not.

38. Major Edwards] Are you aware that H. S. Taylor offered for sale the land you supposed
Mr. Worgan bought for you under the agreement; and did you threaten Mr. Worgan with legal
proceedings on account of this transaction ?—Yes.

39. AVhy did you not proceed at law as you threatened?—Mr. AVorgan being at Wellington, I
deferredproceedings until 1 had received an explanation from him.

40. The Court] I did not feel satisfied with Mr. Worgan's explanation, still I did not take
proceedings. Mr. McNeil was not available, having left the Colony for Victoria.

Henet Halse was sworn, and deposed:
lam Assistant Native Secretary. I know nothing whatever about the allegations, but can

speak as to certain telegrams.
Mr. Porhain, as counsel for Mr. Worgan, suggested that as the original telegrams were not pro-

duced the evidence should be taken accordingly, but did not desiro to delay the proceedings of the
Commission.

The Commissioner read a telegram dated as follows :—March 18th, 1872, E, and Mr. Halse
stated that he believed it went direct to Mr. McLean.

Also telegram F was read. Mr. Halse stated that ho had only seen a copy of it.
Also telegram G wasread. Mr. Halse stated that he had only seen acopy of it.
Also telegram H was read. Same answer as before.
Also telegram I was read. Same answer as before.
Mr. Halse stated,—The object I had in sending the telegrams was to procure a copy of tho lease

known as Major Turner's lease, and subsequently of a lease believed to be in possession of Mr. H. S.
Taylor, supposed to be Major Turner's agentat that time, neither of which I succeeded in obtaining,
not to my knowledge at least.

Telegram J was readby the Court. I sent that telegram in my official capacity to Mr. AVorgan.
Letter X was read by the Court. I recollect that letter very well.
Telegram L wasread by the Court. Irecollect that telegram.
Telegram M was read by the Court. I recollect that telegram.
Telegram N was read by the Court. I recollect that telegram.
Telegram O was read by the Court. I recollect that telegram.
Telegram P was read by theCourt. I recollect that telegram.
Telegram Q was read by the Court. I recollect that telegram.
Telegram R, unsigned, was read by the Court, I believe that telegram was sent by me.
Telegram S was read by the Court. Irecollect the telegram.
Telegram T was read by the Court. I recollect the telegram.
Telegram U was readby the Court. Irecollect the telegram.
Telegram V was read by the Court. I recollect the telegram.
Telegram AY was read by the Court. I know that telegram.
Telegram X wasread by the Court. I have seen a copy of that.
Telegram V was read by the Court. I have seen a copy of that.
Telegram Z was read by the Court. I have seena copy of that.
I know nothingmore about the matter than that which is given in the telegrams.

Major Henet Feedinand Tuenee was sworn, and deposed:
About four years ago I obtained the lease of about 3,200 acres from Hata Rio and others, for
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which I was to pay them £150 for the first seven years, £200 for the second seven years, and £300
for the third sevenyears. I paid them £75 through Mr. E. Woon on the completion of the agreement,
the other £75 I was to pay on taking possession, but as theNative disturbance took place soon after-
wards I never held possession, thoughoften requested to do so by the Natives. Some twrelve months
or more ago, Mr. Worgan, Mr. Williams the surveyor, Captain Kells, Mr. H. S. Taylor, went up to
see the land. Captain Kells pointed out the boundaries to be along the road. A Native was also
present, whom I supposed to be one of the Natives from whom I leased the land. The back boundary
was tho Momahaka Stream, and consultation took place between Mr. AVorgan and Mr. AVilliams as to
the boundaries of this land, and as to how it was to be divided amongst so many claimants. It was
then, I believe, decided that the land should run some four miles inland. Shortly afterwards on
finding out that such would be the case, I gave over the lease to Mr. H. S. Taylor, under proviso that
I should get my £75 back, and he was to pay Mr. AVoon his expenses ; since then the lease has been, I
believe, in Mr. H. S. Taylor's hands, and I know nothing more about it. I was asked once by Mr.
AVorgan for a copy of the lease ; but never having had the lease in my possession, I referred him to
Mr. H. S. Taylor or Mr. Woon.

41. AVill you point out on the map the land supposed to hare been leased originally ?—[Map
produced in Court. District map of confiscated lands on AVest Coast.] It was supposed to be
boundedon theEast by a bush gully; by the Momahakaon the N.E.; on the AVest by military settle-
ment land;on the South by the road, the main road from Kells' to AVairoa. On the S.E. by Shephard's
and Kells' allotments.

42. AVhat amountof land was supposed by you to be contained within those boundaries ?—I was
supposed to get3,200 acres within those boundaries.

43. Was the survey of that block of land completed ?—I believe not.
44. Did I not point out, with the assistance of Mr. Williams, that in fairness to tho number of

claimants to this block it would be impossible for mo to give to the Natives who had leased their
interest to Major Turner the whole of the frontage to the road?—You did.

45. Do you remember Mr. AVilliams stating that to get a fair share of frontage to the road and
to take in ablock of 3,200 acres it would be necessary to go something likefour miles back from the
starting point ?—Yes, in cutting up the block for the other claimants. [Mr. AVorgan here stated that
there were 42 claimants for land in this block.]

46. Do you consider the allocation of the land I made to your lessors diminished the value of
your lease?—Certainly. As I should have to have gone so far back, and in such broken country.

47. Did you not instruct Mr. Woon to wait upon mo with reference to your lease in January
1872?—I may have done so.

48. Do you remember on March 4th, 1872, receiving an official letter from mo ?—I must have
done so, as I received a second letter referring to aprevious one. [A letter marked B, put into Court
and read aloud.]

49. Do you remember replying to the letter just read ?—I did reply, and referred you to cither
Mr. H. S. Taylor or Mr. AVoon.

50. Do you remember my telling you at any time thatI was endeavouring to obtain the lease for
the Government ? Yes, for either the Provincial or General Government, I forget which.

51. And thatI thought I shouldprobably succeed in doing so ?—Yes.
52. Major Edwards] AVas the original lease a properly drawn up legal document, or was it a

mere memorandum ? I refer to the lease which was made overto Mr. H. S. Taylor?—The document
was drawn up by Mr. E. Woon, signed by the Natives present and myself.

53. The Court] It is within your knowledge that Mr. Worgan aided H. S. Taylor, Donald
Smith,Mr. McNeil and others, to acquiro land within the block of which you have spoken ?—Certainly
not.

54. Did Mr. Worgan represent to you that by holding the lease you wero impeding the action of
the Government ?—Mr. AVorgan intimatedto me, as far as I can remember, that holding a Govern-
ment appointment, I ought to give up the land to the Government; also that as the lease was
considered informal, he wished to obtain the land for the Government.

55. By whom was it considered informal ?—I heard that there was something wrong with the
lease.

56. Do you remember when Mr. Worgan first applied to you for the lease or a copy of it ?—I
think it was over twelve months ago.

57. AVas it a written or verbal application ?—A written application.
58. Did you ever receive any previous application to the letter marked B, put into Court ?—I

received two, I know, which I do not think I answered.
59. Did you receive any verbal application for the lease from Mr. AVorgan ?—No.
60. Mr. Worgan is charged with having subsequently allotted the land in question in a different

position to that which he had pointed out to you ; are you aware if that was the case ?—I am not awaro
personally howT the land has been laid off since.

61. Are you aware whether or not Mr. Worgan has aided Mr. 11. S. Taylor to obtain a new
lease ?—I believe that Mr. Taylor obtained a new lease, but am not aware that Mr. Worgan assisted
him in doing so.

62. Did you make over the original lease to Mr. Taylor ?—I did.
63. Are you aware whether this lease marked C is a copy of the original lease of which you

speak?—I am not aware that this is a copy. An old woman was living at To Aro Pa, AVellington, to
whomI paid £10 for her share of tho £75, and a document was witnessed by Captain Buck, as I
observe is the case with this before the Court.

64. Are you awarethat Mr. Worgan persistently withheld the lease when applied to for it by the
Government?—Mr. AVorgan repeatedly asked mefor the lease, and I referred him to Mr. 11. S. Taylor,
to whom I had made over tho goodwill ofit.

65. AVas the conversation between you and Mr. Worgan, relative to the giving up of this lease, in
his public or private capacity ?—ln his public capacity.
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66. Had you not private conversations with Mr. Worgan, as a friend, on these matters?—Of
course I had.

67. Do you consider that Mr. Worgan used undue pressure in any way to induce you to give up
this lease ?—No.

68. Can you tell how Mr. H. S. Taylor obtained this lease ?—lt was a private transaction between
myselfand Mr. H. S. Taylor.

69. Had Mr. AVorgan anything to do in the negotiations between you and Mr. H. S. Taylor?—
No.

70. Do you know of your ownknowledge, or have you heard of Mr. Worgan having any personal
interest in the transfer of the lease from you to Mr. H. S. Taylor?—I cannot answer that question.

71. That is to say, not of your own knowledge? —I cannot answer that question.
72. When you say you cannot answer that question, do you mean not ofyour own knowledge ?—

I donot know it certainly of my own knowledge.
73. Have you examined the copy of the lease put in with the original document ?—No.
74. Have you any reason to suppose that Mr. Worgan has any interest in this lease ?—I am not

aware that he has ; he may.
75. Have you anyreason to suppose that any partnership exists, or has existed, between Mr.

Worgan and Mr. H. S. Taylor?—l am not awarethat any partnership exists between tho two ; but I
know thatMr. AVorgan has assisted Mr. H. S. Taylor. I believe he has assisted him in getting some
laud in the country.

76. When you say you believe, your belief is founded on rcjiorts you have heard, is it not ?—Yes ;
onreports I have heard. I have never seenany contract.

77. Youknow nothing ofyour own knowledge ?—No ; certainly.
78. Have you any knowledge of the fifth allegation ?—None.
79. Have you any knowledge of the sixth allegation ?—None.
80. Have you any knowledge of the seventh allegation ?—I have no personal knowledge of it.
[Major Turner's evidence being hereread over to him,he wished to qualify hisanswer to a previous

question, by now stating that he does notremember whether the document referred to was or was not
signed by himself.]

Edwin Tcenee Woon was sworn, and deposed:
I negotiated an agreement to leasefor Major Turner, in the early part of this year. I think it was

cither in April or May, Major Turner came to me and said, " AVill you attend on Mr. AVorgan at his
office, and show him any papers you have in your possession relative to leasing land from the Natives
for me? " I accordingly did so the next day, I think, and exhibited a memorandum of agreement to
lease, signed by some seven oreight Natives,which was also drawnoutby myself in theMaori language.
Mr. AVorgan examined the paper, checked the signatures attached thereto with the Schedule A of tho
list of persons awarded by the Compensation Court, as published in the New Zealand Gazette of the
21st of April, 1867. Mr. AVorgan replied that the agreement seemedquite in order, and he did not see
anyreason why the parties therein named should not have the land granted to them in one block.
According to instructions from Major Turner, I handed the agreement above referred to to Mr. 11. S.
Taylor, and at Mr. Taylor's instructions obtaineda lease from as many of the survivors and their next
of kin as were then living.

81. Mr. Worgan] Is April or Maythe nearest approach to the date you can give as to your inter-
view with me ?—I cannot state more particularly; it was in the early part of the year.

82. AVill you say it was not on the 25th of January, 1872 ?—lt might have been in January.
83. The Court] Can you state of your own knowledge anything concerning the first allegation ?

—Anything I could state would be unfair to my principal, and would be only a matter of my opinion
formed from occurrences which transpired relative to dealings for the acquisition of Native lands.

Major Edwards returned to Court, having been necessarily absent in his public capacity.
84. AVho do you mean by your principal ?—Mr. H. S. Taylor.
The Commissioner here reminded the witness, with reference to the foregoing answer, thathe is

sworn to tell the truth, the whole truth, and nothing but the truth, and that he cannot allow the con-
sideration he has stated to relieve him from that oath.

Mr. Perham said that in all Courts of justice it is a well-defined principle that a witness cannot
be compelled to disclose the secrets of his principal. He must therefore protest, on behalf of Mr.
Worgan, at the evidence proposed to be taken. But added that Mr. AVorgan has no wish to stop
inquiry by objecting, the object of all parties being to elicit the facts.

The Commissionerstated that he had telegraphedfor an authoritative opinion on the subject, and
informed Mr. E. Woon, that until he received an answer he (Mr. E. Woon) could object to answer
questions of aprofessional nature that might bo prejudicial to his employer's interests.

85. In what capacity were you employed by Major Turner ?—As a Native agent.
86. I think you said to obtan a lease of Native land?—Yes ; the land in question was supposed

to be situated on the other side of the Waitotara, which I afterwards ascertained, shortly after an
interview I had with Natives for the purpose of obtaining a lease for Major Turner. I observed it in
some public notification. It was authoritatively laid off", and to |be allotted to the persons namedin
Schedule A oiNew Zealand Gazette, of 21st April, 1867 ; and also of those contained in Schedule B of
the same Gazette.

87. Who were the owners of the landwhich you sought to obtain for Major Turner ?—Hata Rio,
Makataiapi, Peramona, Rio's children, Oma-Oma and others. There were nine persons in all.

88. AVas their land defined ?—lt was not at that time.
89. Was the whole block defined ?—I have seen on the maps the external boundaries of a block of

land which I understood to have been laid off, to be used for the purpose of awarding to Natives
mentioned in Schedules A and B, theamount of land awarded them by the Compensation Court. It
is my business, as a Native agent, to find out these and similar matters,
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90. Did you effect any lease in that block ?—I effected a lease for Mr. H. S. Taylor in the terms

of the agreement, in consequenceof Major Turner having assignedhis interestin the agreementto lease
to Mr. H. S. Taylor.

91. About what date was this ?—I obtained the lease for Mr. H. S. Taylor about the month of
May, 1872.

92. About what date was the agreementto lease made between Major Turner and the Natives ?—
About the latter part of the year 1867.

93. Had you taken no action in the matter between those dates ?—I had not, in consequence of
the land not being allotted.

94. Did you understand Major Turner's agreement to lease to have any defined boundaries ?—No.
95. Were you aware when the boundaries of the land leased by Major Turner or H. S. Taylor

were defined ?—About the end of May or the beginning of June, this year.
96. By whom were they defined ?—By Mr. AVorgan.
97. Were they surveyed by Mr. AVorgan, or under his direction ?—I do not know.
98. Do the boundaries then laid down still exist as the boundaries of the land ?—The boundaries

form a portion of the block previously alluded to, and a description of those boundaries fully described
on the plan attached to the lease form a portion of the 400-acre awards, and are not allotted in one
block.

99. Did you accompany Major Turner, Captain Kells, and others, when they went out to see
this laud ?—I did not.

100. Are you awareif any other boundaries were at any time given to the land in question?—Not
to myknowledge. No ; anything I may know is from hearsay. I know nothing of the boundaries
that were pointed out to Major Turner. AVhen negotiating the lease for Mr. 11. S. Taylor, the
boundaries of the land were then ascertained.

101. Have you any knowledge of the allegation that Mr. Worgan assisted Mr. H. S. Taylor to
obtain the new lease ?—I decline to answer that question, under the ruling lately made by the Com-
missioner.

102. Did Major Turner inform you that he had assigned his interest in the lease to Mr. IT. S.
Taylor ?—Yes ; Iwas informed by both parties.

103. Mr. Worgan] You advertise land for sale from time to time?—Yes ; I have, and advertised
that I was prepared to buy the land in question. Shortly after Mr. Worgan came here, I was informed
by him that part of his duty was to allot the land to the persons whose names arementioned in the
Schedules A aud B, and I inserted an advertisement in one of the newspapers as being prepared to deal
for those lands.

101. Have you not repeatedly applied to me for information to further your purposes in that
direction ?—-Yes.

105. Did I notfurnish you with as much information as it was in my power to do ?—No.
100. Did you consider you had a legal right to purchase these lands ?—1 felt perfectly justifiediv

purchasing these lands.
107. Did you not find my action as Government Agent impedingyour operations ?—lt wasevident

to me there was a competition between us as to who should obtain the land; I was doing the best I
could for my client, and Mr. AVorgan for those who employed him.

108. Have you acquired any land other than the lease for Major Turner or Mr. Taylor, and the
lands purchased for Mr. Taylor by you ?—I have not.

109. Major Edwards] In what wray did Mr. AVorgan fail to give you all the information he could
as to the Native lands ? How did youknow he had not given you all the information he possessed ; and
state to the Court, if you know it, what the information was he withheld?—l judged as from conversa-
tion with Mr. AVorgan ; and from what I have now seenMr. AVorgan hasreported in papers relative to
the confiscated lands laid before the House of Representatives, my judgment is confirmed. Inreply to
the second part of the question, my judgmentwas confirmed by the papers laid before the House. The
information referred to as withheldis the allotmentof the land.

110. AVhen did you first see the printed reports on which you base your statement?—Within the
last few days about tho end of last month. AVhen Mr. AVorgan was opposing you, didyou consider
that he was acting iv his official capacity, or as a private individual ?—I understood that Mr. AVorgan
was acting on behalf of the Government.

111. By the Court] Had you any reason to suppose thatMr. AVorgan was acting as a private land
purchaser ?—At the time there was a competition between us, I was not awareMr. Worgan was pur-
chasing for private individuals.

112. Have you any reason to suppose that Mr. AVorgan has at any time since he has been
employed on this coast to purchase land for Government, purchased land for himself or private
persons ?—I have reason to believe that Mr. AVorgan is in some way connected with a transaction
relative to the sale of 800 acres of land from Mere Awetea and Erueti Te Pewafor Mr. Nicholson.

113. Can you give any particulars of that transaction ?—Yes.
114. State them ?—Mere Awatea and Erueti Te Pewa have been for some time negotiating the sale

of their land through different persons. To tho best of my knowledge and belief, the first person who
was anxious to purchase that landwas Mr. John Duncan, and from his knowledge of the Native
language I presume he did not require the services of a person conversant with that language. I
have been told by Mr. Duncan himself that he had several interviews with Mr. AVorgan relative to the
sale to him of the land in question ; that he offered £1,200 for it, didnot succeed in gettingit; and from
Mr. Borlase's evidence in Court on Monday last, I find that tho land was sold for £1,000. I have
seen Mere Awatea, and she told me that the land was purchased from her by Mr. AVorgan and
Wirihana for Mr. Nicholson. All the money she hadreceived was £300, and £100 AVirihana had when
he went to Taupo. _
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Robeet Phaeaztn was sworn, and deposed :
1know nothing directly of any of these transactions referred to, except the one relating to Mr.

Smith. But with thepermission of the Court, I will read extractsfrom adiary, which lam in the habit
ofkeeping. The first time the matter came to my knowledge was on the 10th of Juno : " Ballance told
me a queerstory about AVorgan. He has seen a document drawn up by Perham, whereby AVorgan
agrees to go shares in land speculations with a man here, he (Mr. Worgan) sellingland acquired from
Natives to him (the man). He got £800 from this man to buy land with, and as he could give no title
had to secure him by indorsing over to him two lifepolicies before going to Wellington. Ballance is
quite sure of his facts, but has no occasion to use them at present." I heard nothing more about this
till the 29th June. " During the morning Booth called to speak to me about a matter he has heard
affecting Worgan. It is the same thing as to which Ballance told me. Freeman Jackson is acting for
Smith, tho manwho paid AVorgan the £800 on account of a land speculation in which AVorgan was to
share the profits. Booth asked my advice in tho matter, which was that we should see AVorgan at
once, and haveit out in justice to him as well as the Government. AYe did so, and he admitted thefact,
but said he had withdrawn from the affair, and was sorry he went into it. Ballance, he says, is to
arbitrate. I said I was glad he had done so, as tho Government could not approve of the proceeding,
and it would be made use of against him." I spoke very strongly on the subject, and he said that
though it might be wrong in ordinary cases for an officer of the Government to deal in lands under
such circumstances, in his particular case Mr. McLean had authorized him to do so, the object of
Government not being so much to acquire the land for sale as to take it out of the hands of the
Natives. Mr. AVorgan appeared to bo candid and straightforward in what he said, and did not seem
to me to wish to conceal any part of the transaction, and said he would show us the document.
On the 3rd of July, " Low called about Percy's Land, and talked a good deal about Worgan's land
purchasing, giving an exaggeratedaccount of it, but it is clear that the thing is known and regarded as
disgraceful. Met AVorgan while lunching at Atkinson's, and he showed me the deedbetween himself
and Smith, by which he agrees on joint account to buy any land on West Coast. Ipointed out this
discrepancy betweenwhat he told Booth and me, and the fact he says the intention was that only land
in which the Government was not interested was to be bought." On the next day (4th), " met Booth
with Edwards, when tho former told me AVorgan had shown him the agreement with Smith, and that
it made theaffair worse than he thought; also heknew of other queer transactions. His opinion was
that we ought to warn the Government, especially as the thing was the talk of tho place.
To think over the matter, and decide what course to taketo-morrow. On tho sth (Friday) " Booth
and Edwards came into my office, and we discussed the AVorgan question. I propose stating to him
(Worgan) that as the matter was notorious, we felt bound to ask him to explain to the Government
the whole affair. Edwards and Booth agreed that if wo took this course, AVorgan would be forearmed
by being forewarned. But, besides this, there was the chance thatAVoon (Richard Woon) would tele-
graph to the Government on the subject, andperhaps reflect upon us for concealing our knowledge, so
that we finally agreed that it would be right to telegraph to the Government. On my suggestion, we
each wrote a telegram, and it was decided to send mine, as the most concise statement of the case. I
therefore copied it with a few verbal alterations, we all signed, andI sent it off. I found the line was
down when I went to the office, but that it would go at 4or 5 p.m. Copy in private book in despatch
box." Telegram alluded to, is that marked C, of the sth of July. I have no personal knowledge of
the second, third, fourth, fifth allegation. I have referred to sixth allegation above. I know nothing
whatever about the seventh allegation.

115. Mr. Worgan] Were you aware at the time that the joint telegram was sent to the
Government that the transaction supposed to have been entered into with Mr. Smith had como to an
end?—You informed me that it had terminated.

116. Have we not had repeated conversations in thematter of Turner's lease?—You told me to
tho effect that the original lease was a good one, and that by purchasing it for the Government a great
many difficulties in relation to Native claims would be removed; and I alwaj's considered it an
unfortunate circumstance that tho Government made difficulties about it, neither purchasing it them-
selves nor taking any definite action to leave it in the hands of the supposed owners.

117. Did I within your knowledge bring as much reasonable pressure as possible to bear on tho
Government to settle this matterono way or the other ?—Yes, I thought you did so to a much greater
extent than is usual with Government officers. My opinion was that it was owing to tho action of the
Provincial Government that the matter had not been settled satisfactorily.

118. In conversation on the same subject have I not from time to time suggested that Taylor was
apparently agent for others ?—Yes, you have.

119. AVill you state generally what you know on this subject?—Mr. Taylor came on several
occasions to myoffice, and said that if the Government didnot purchase his lease he should occupy the
landaud maintain his rights in a Court of law if necessary. I always thought with him the question
was really one of legal right; that if he had a right to this lease which he could maintain in a Court of
law, the Government was very foolish not to come to terms with him, thinking they might act as
dictated by common sense. I urged Mr. Taylor to wait, so as to give the Government an opportunity
to purchase. I telegraphed on more than ono occasion on this subject to the Government,recommend-
ing the purchase of the lease. [Mr. Perham desires that the evidence given by Mr. Pharazyn as
extracts from his diary should bo verified in the course of the proceedings by the production in Court
of the original diary.]

Colonel TitoMAS McDonnell was sworn, and deposed \
It was during the time His Honor the Superintendent and Mr. Bunny were down here; I forget

tho exact date, 1 think it was before April, it was the day before they took their departure for
AVellington. I was requested that morning by Mr. AVorgan to come with him to Atkinson's Hotel
as he had some business which ho wished me to transact, andI helda license-as a Native interpreter.
AYe went into a room on the right-hand side of tho hotel, and there were several Natives present.
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Mr. Worgan was called out of the room by Mr. Russell, and I think Major Turner. He was absent
about ten minutes when, ho returned and asked mo to step with him into another room, where wo
should be by our two selves. He told me therewas an arrangementbetween Messrs. Russell, Iveson,
Major Turner, on one part, and Natives (Ngarauru) on the other part, respecting a block of 8,000 acres
of land at AVaitotara or neighbourhood. Mr. AVorgan wished me to transact the business, and acquire
the signatures of the Natives to sell this block to the gentlemen I have before mentioned. Mr.
AVorgan then showed me a telegram which ho said he had received from the Hon. Mr. McLean,
desiring him to stay his proceedings about the land. I think, shortly afterwards he told me that he
had received another telegram desiring him to go on with it. I did not sec this last telegram, as
Mr. AVorgan had not got it with him at the time. Mr. AVorgan told me I should bo well paid for my
trouble, and any expenses I incurred in getting the signatures of theseparties I should be recouped.
I declined to have anything to do with the transaction, on tho ground that it was against the interests
of the Government, and, being a Government officer, would involve me in what I considered a
dishonorable action. Althoughhaving no fixed appointment, I was in receipt of their pay; that he
had far better apply to Mr. Edwin AVoon or my brother Cajitain McDonnell, who could legitimately
transact any business of that nature. Mr. AVorgan told me on this that he wouldback me up against
anything the Superintendent or Mr. McLean might say; that he had had their sanction. Also that the
would-be purchasers in this block, the gentlemen before mentioned, would be willing after this sale to
give it up to cither Government, Provincial or General, provided they did not lose in tho matter; but
that whatever happened, he would takecare no harm happened to me, and that it would be £40 or £50
in my pocket; besides he would put me in the way of making several hundred pounds in addition to my
]iay, if Iwould think overit and give him an answernext day. Havingunderstood before this that the
Government wished to get thisblock, I thought it my duty and told Mr. Bunny that Mr. Worgan had
wished me to negotiate the purchase of 8,000 acres in the Waitotara district privately, and that I had
declined to do anything in the matter. Mr. Fitzherbert sent for me afterwards, and showed me a
telegram to Mr. McLean—l think from himself—in which Mr. McLean was requested to desiro
Mr. AVorgan to desist from any transaction of the kind, and told me also that the Provincial Govern-
ment were to get the whole of this block. Relative to the second allegation, it was not on one
occasion, but on several occasions, that Mr. Worgau stated that he had the sanction of the Superin-
tendent. Some days after this Mr. AVorgan asked me to again transact this business, and to assist
Mr. IT. S. Taylor, in the library or subscription room of Mr. Jones's shop. I declined again to have
anything to do with it, and he told me that Mr. Fitzherbert had allowed him to negotiate. I saw
Mr. H. S. Taylor the same day, but from what I gathered from him I perceived that the Superin-
tendentwas evidently antagonistic to the matter. However, I promised to see Mr. AVorgan again, and
if I were satisfied that the Provincial Government had no objection to offer, I would do what I could
to get the thing done. I saw Mr. AVorgan again, and promised to meet him that day or the day after,
in companywith Mr. Borlase, and would see what could bo done—Mr. Worgan telling me that an
arrangementwas to be made with the Provincial Government to have aportion of this block; the rest,
I presume, was to be given to Mr. Russell and others. I telegraphed to Mr. Bunny, and got a
telegram in reply

[Mr. Perham desired that the original telegrams from Colonel McDonnell and thoreply should be
produced, but wished further to state that he might not press the objection though he desired it to bo
recorded.

The Commissioner replied, that should Mr. Perham press for the original documents they should
be obtained.]

That I had the permission of the Provincial Government to negotiate the block if I could get tho
whole of it for them. I think it was in the afternoon of the same day that Mr. Worgan, myself, and
Mr. Borlase met in Mr. Worgan's office, in these buildings. Some conversation took place about this
block, and to thebest of my recollection Mr. Worgan said that he could arrange for the Government
to have tho 8,000 acres, and he wouldgive Mr. 11. S. Taylor and these other people land elsewhere in
the same neighbourhood. Nothing was definitely settled that afternoon, but it was arranged that we
should meet next day with Mr. Taylor, at 10o'clock, and arrange that the question should bo settled.
I came down a little before 10 o'clock next morning. I found Mr. Worgan in his office, packing up to
go to AVellington. Hewent.

[Colonel McDonnell put in a copy of a letter D, which he read to the Court. Mr. Perham raised
the same objection to this as in the case ofthe telegrams. Colonel McDonnell also read a telegram E,
in reply to his letter,which was also put into Court.]

Mr. AVorgan returned from Wellington someweek or ten days after. In the interim Ireceived
instructions from the General Governmentto act under tho instructions of theProvincialGovernment
to negotiate a lease of land at Murimotu, and a good deal of correspondence took place about the
Murimotu Block, and I had to go to AVellington. Mr. AVorgan met me the day before I went, told
me he hadreturned from AVellington, that he had seenMr. Fitzherbert, and that now he had their per-
mission to negotiate the 8,000 acres block, and asked me again to transact thebusiness. I told him I
was very glad to hear tho matter was settled at last, and that I would undertake the negotiation on my
return from AVellington. I went to Wellington the next morning, and I called up and saw Mr.
AVorgan in his bedroom. He said, "It is a great nuisance you arc going to Wellington," gave me
some papers which he asked me to give to Mr. Fitzherbert, told mo he would write, and I left him
under the impression that the Superintendent had sanctioned the private sale of this 8,000 .acreblock.
On my arrival in AVellington I saw Mr. Bunny, the Provincial Secretary, andwecommenced a conver-
sation about the leasing of Murimotu ; the conversation got round to the 8,000 acres at AVaitotara,
and I found out that they had no idea of letting the land go to private persons. When I returned, I
sent a telegram to Mr. Bunny. [Telegram put in, marked F. Colonel McDonnell read tho telegram
to the Court.]

[Colonel McDonnell stated thathe had taken notes at the time, as far as concerns the first portion
of his evidence, but that the latter part was entirely from memory. Tho telegrams E and F bear the
same date, and Colonel McDonnell said he could notbe certain which was the earlier.]

2—H. 29.
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120. Mr. Worgan] I hand Colonel McDonnell a letter dated 11th April, Wanganui, referring to
an arrangement. Can you state what that arrangementwas ? [Letter put in and marked G, and read
bythe Commissioner.]—That H. S. Taylor shouldtakeland elsewhere.

121. Did I not leave for Wellington thenext day ?—Yes.
122. Do you remember upon what grounds I impressed upon you the necessity ofassisting me in

the matter ?—Yes ; the object was, in getting rid of this land to those people to getrid of tho Native
claim.

123. Do you remember why I preferred your services as Native interpreter to the others you
mentioned ?—I cannot think ofany particular reason, but Mr. Worgan might possibly bo able to bring
to my memory.

124. AVas it not in order that the arrangementshould be kept within the knowledge and control of
Government officers ?—No ; not to my recollection. To thebest of my recollection, Mr. Worgan said
that my brother Captain McDonnell was absent, or often absent, and that he did not care about
employing Mr. Edwin AVoon.

125. Had not Mr. Pharazyn and Mr. Borlase more or less acquaintance with these subjects within
yourknowledge ?—Yes ; Ibelieve they had.

126. Major Edivards] Did you not understand that tho first business relative to 8,000 acres was
purely a matter of private business on Mr. Worgan's part on account of Messrs. Russell and others ?
—Yes.

127. Did you understand that Mr. AVorgan had the sanction of the Government, either Pro-
vincial or General, or both ?—At one time he said he had the sanction of both Governments, and at
another he had not; in this way, that he said he was determined the Provincial Government should not
have any of the land at all, and then thathe would bear me out against both Governments if theyfound
fault with me.

128. Did Mr. AVorgan in the first place tell you he had the sanction of Government ?—No, not
at first; he simply asked me to undertake the negotiation.

129. When you refused to undertake the negotiationof the land, did Mr. AVorgan tell you he had
the sanction of Government ?"—Not on that day, but he said he had the sanction of Mr. McLean to do
as he liked.

130. Did you understand Mr. Worgan to ask your assistance in his private or public capacity ?—
I did not understand Mr. AVorgan to ask me in his public capacity on the first day, because he wished
me to negotiate for private people, although in getting rid of the Native title he might have been
fulfilling his instructions in respect to that.

131. After tho first day, what do you understand ?—lt waseither in his office or Mr. Jones's shop
that ho said it did not matter to him whobought the land, so long as he got rid of the Native title.
It was between the first day and the day of my going to Wellington.

[The Commissioner read a letter marked H, which Colonel McDonnell acknowledged having been
written by him. Also a telegram marked I, which Colonel McDonnell stated he had seen before.]

[Mr. Perham, on the part of Mr. Worgan, made the same reservations as before as to the original
document.]

[Tho Commissionerread the 3rd allegation.]
Colonel McDonnell said he had no knowledge of the matter, as also to tho 4th, sth, Gth, and 7th

allegations.
Robebt Phaeaztn recalled.

132. Mr. Worgan] Haveyou not, since my appointment here, been intimately acquainted with tho
nature of my operations, and consulted on the samesubject ?—Yes ; I say yes, speakingof the general
nature of the operations. I know nothing of the details, but understoodthe object of the operations,
and entirely approved of the generalobject of what may be called tho policy pursued by Mr. Worgan
in reference to these purchases.

133. You have noreason to think that in any caseI have been actuated by private motives ?—-No ;
I have always considered that you were doing your public duty to the best of your ability, and that if
you had done it in a more perfunctory and official manner, you would have avoidedheaving charges of
unfair dealingbrought against you,but nothing wouldhave been done.

134. You remember, probably, my pressing Colonel McDonnell to place his services at my
disposal, and myreasons for having done so. Will you state to the Court your remembrance of the
matter?—I remember that you told me that you wished Colonel McDonnell to act as Interpreter, and
to manage various Native transactions in such a way as to assist you to carry out your public duties,
and that, as Colonel McDonnell was an officer of the Government, he would be able to prevent
intriguing or competition with respect to tho purchase of the Native lands, which would militate
against the operations you were carrying out for the Government. If I rememberrightly, I advised
Colonel McDonnell, with the sanction of the Government, to do that.

135. About the 10thof April do you remembermy showing you a telegramto theUnder Secretary ?
[Copy of telegrammarked J read and put in.]—Yes, I agreed with the telegram. On the Gth of
April do you remember writing a letter to Mr. Cooper bearing on this subject?

13G. I refer to tho letterin question. [Copy of letter marked X, read and put in.] Previous to
sending that letter you telegraphed to the Government about Colonel McDonnell ?—Yes. [Copy of
telegram put in marked L, and read.]

137. In conversation with you about Turner's lease, have I not always expressed an opinion that
it was by far the best thing the Government could get hold of ?—Yes, frequently.

138. Do you remember any value being put upon that lease ?—We calculated it to be worth
about £1,200; I mean Mr. Worgan and myself. We calculated it separately, at the request of
Government. I speak of the lease, not of the freehold, and Mr. AVorgan thought he might probably
get it for £500.

139. Is it within your knowledge whether the lease belonged to Major Turner or Mr. H. S.
Taylor?—l have always heard it originally belonged to Major Turner. Major Turner came into the
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office to see some plan which he thought might be in the office, and said the boundaries had been sofixed by Mr. Worgan that it rendered his lease valueless ; that he had parted with it, and did notintend troubling himself further about it, so longas herecouped himself.

140. HaveI not always statedon public grounds that I conceived the original of the lease toMajor Turner should be confirmed by a properly drawn up legal instrument ?—Yes, I agreed with you,
and I urged that view strongly on Mr. Fox.

141. The survey of tho 8,000 acreblock was originally incomplete, and the traverse of tho Waito-
tara has materially altered the position of the allotments ?—Yes, considerably ; the river was supposed
to run duo north, and wasfound to tend due east.

142. Is not the cost of surveying that part of the country very great ?—Yes, it has been excep-
tionally high; so much so, that I required the surveyor to give explanations on the matter.

143. By inducing Natives to the number of nine or ten together to accept an allotment in one
block, did I not effect a very large saving of expense to the country?—Yes, the whole cost of the
sectional survey was saved by this proceeding, and also all incidental expenses. We discussed the
matter together; and although it was more troublesome to you to proceed in this way, yet you entirely
agreed with me that it was the best course to take, and the result was a saving of several thousand
pounds to the country generally.

144. From the floating character which the compensation awards possessed, are you not of
opinion that groat difficulties and expenses wouldhave arisen hadI not boon able to induce Natives to
leave the allocation of their claims in my hands?—Yes, they would simply have " spotted" the
country. I think your first proposal was to allocate their claims on the AVhenuakuraBlock, against
which I protested in the interests of the settlement of tho district. You admitted the force of my
arguments, and decided to allocate them as much as possiblo on the Lower AVairoa Block—a course
it was more difficult for you to get them to agree to.

145. Therefusal of the settlers to permit thereturn of Natives into the AVaitotara district added
very materially to the difficulties I had to contendwith ?—The state of feeling amongst the settlers
renders it more difficult to satisfy the Natives,and at the same time more important to buy up their
claims.

146. From your official knowledge of myposition, from my instructions, you would consider that I
was amply justified in adopting any legitimate means to serve the public interests intrusted to my
care ?—Most decidedly. The main object of the Government was simply to get rid of a very trouble-
some Native question; the Natives hadrights which could not be ignored, and promises had been mado
to tho settlers which could not be disregarded ; the Government had practically given a guarantee that
the Natives should not be allowed to return to the confiscated lands. On the strength of that the
settlers rcoccupied their own lands, and the only practical solution of the difficulty was to buy up as
many of the Native claims as possible.

147. Do you remember tho purchase of Hata Rio's allotment by Mr. H. S. Taylor? I fully
explained the object of it to you ?—lt was to avoid a complication that had arisen in consequence of
the action taken by Mr. Fox in granting some of his land to Shephard and Kells, under the impression
that some of these men had been in rebellion.

148. The Court] Had Mr. Worgan any power to deal with tho confiscated lands without your
permission ?—Ho had no powerto deal definitelywith them without my sanction, but in many cases
it rendered it difficult to say whether the floating claims would reduce a particular block of land into
the condition of Native reserve. If there were any defined Native reserves, I suppose Mr. AVorgan
had full powerto deal with them ; at least I had not.

149. AVhat are the boundaries of your district ?—The boundaries, as gazetted, are from tho
Wanganui River to the Punehu ; practically my boundary commenced at the AVaitotara. The back
boundary is a defined line, the front boundary is the sea. All lands within thoseboundaries are
confiscated lands, with the exception of certain reserves ; and within these boundaries certain awards
had been granted by the Compensation Court, but only some of these were defined; about 17,000 acres
were undefined.

150. Did not tho Natives desire to have their land granted in one block? —I am not aware of it.
The conditions under which they could exercise their right of selection were defined in the judgment of
the Compensation Court.

151. What steps were taken by Mr. Worgan to define these boundaries?—(A map was produced
and explanation given.)

152. Then am I to understand that all tho steps taken by Mr. AVorgan in this mattermet with
your concurrence ?—Yes.

153. AVhen you speak of the lease, whicVleasc do you allude to ?—There arc three documents :
first dated 28th May, 1868,from the Natives to Turner; second dated 30th March, 1872, from Turner
to Taylor; and the third dated 27th May, 1872, from Natives to Taylor. I have referred merely in all
cases to the land.

154. AVhy did you think it desirable that any document connected with the land should be
legalized ?—I considered it was a good holding title.

155. AVas it withinyour knowledge that the Government considered the so-called lease no lease ?
—I understood that Mr. Fox held that opinion; the Attorney-General held a contrary one. I under-
stood, from what I heard while in AVellington, that the Attorney-General differed from Mr. Fox.

156. Are you aware that Government made sundry efforts to obtain sight of the lease ?—Yes ;
Mr. Fox told me that he had endeavoured to get a copy of it, and had instructed Mr. AVorgan to
furnish him with one. Mr. AVorgan, I know, tried to get a copy on two or three occasions. He told
me he had frequently urged Mr. H. S. Taylor to give him a copy. I believe Mr. Taylor objected to
show his cards to his opponenttill ho knew his position. I think a copy of tho lease was finally sent
at myrequest; I wrote and obtained it from Mr. Taylor.

157. Are you aware that Mr. AVorgan settled several questions by buying out European interests
in Native claims ?—Yes, tho claim of Stephenson Smith in the Kakaramea Block, aud others referred
to in Mr. AVorgan's report.
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158. What were these compensation awards ?—They were not Native reserves, but lands to be

given under Crown.grants.
159. AVhen boundaries were once settled, you and Mr. Worgan worked together as hrother

officers, and consulted together ?—We worked together and consulted together all through. I know
nothing of the purely Native part of the business, or of the purchase or sale of land after it was
allotted.

Poaei Kueamate sworn, and deposed:
160. Mr. Booth] Do you recollect about the beginning of tho year selling a block of400 acres to

Mr. Worgan ?—I remember.
161. AVas the land your own, or were you acting for others ?—Not my property, but theproperty

of Wahanga.
162. Did you understand that Mr. Worgan was purchasing that land for the Government ?—I

understood Mr. AVorgan was purchasing that land for tho Government.
163. Did you come to an agreement as to the price he wasto give you ?—AVe did ; tho price was

to be 10s. an acre.
164. Did youreceive any advance or advances on account of this land ?—I have received some

money on account of the purchase.
165. What sums did you receive, and when ?—ln February 1872, I received £50 as my first

instalment; on 25th April, I received £50 again. The latter sum was paid in a room in the Court
House.

166. Did you give receipts for these sums ?—I signed a paper when ho gave me the money.
167. Did you sign two papers on each receipt ?—I signed a receipt for each sum Ireceived.
168. AVere these receipts signed by you only, or by others as well?—These receipts were signed

in the first instance by myself and two women, and inthe second instance by myselfand the children of
Wahanga.

169. Was that purchase ever completed by the Government?—l received these two £50, and he
was to receive £100 as soon as the land had passed the NativeLand Court; Mr. Worganhaving stated
that when the landhad passed throughthe Courtwe shouldreceive the remaining £ 100 we came outside
and spent this money; we thereforelet thematter rest and tookno further action. I didnot seek for any
otherpurchaser of the land after having received the £100. In May last I came here ; Mr. Worgan
saw me ; ho spoke to me ; his words were,Do you knowthechildren of AVahanga? I said, Yes ; they are
those persons who came here and received the last money from you, and signed their names to the
receipt. He said to me, Will you agree with me in what I say. I said, Tell me what you are going
to ask. He said, There is aperson who wishes to buy that land for £300. I said to him, The mind
is with you. I said to him, What about this money, the Government money? I refer to the £100 I
hadreceived. Ho said to me, Just as you like, you canreturn the £100 the Government paid to you.
I said, AVait abit; I will go and see the childrenof Wahanga; if they agreeto it,well; if not, it cannot
be done ; I have not the power to agree to it. When I returned to my whare I spoke to my wife, who
is also a descendant of AVahanga. 1 told her Mr. Worgan had been speaking about the land. She
said to me, Perhaps you may cometo some trouble about this money. I replied, Mr. Worgan told mo
that if you, as one of the descendantsof AVahanga, return the money, it will be all right. However,
three of us, two women and myself, came to this town. AVhen we came to the town Mr. Worgan
introduced us to Mr. Taylor. My wife's nameis Rahira, and the other woman is her younger sister,
named Panga. Mr. Edwin Woon acted as interpreter, and we went with him to Mr. Taylor's ; Mr.
Worgan accompanied us. Mr. Taylor was the person who wished to purchase for £300. We agreed
with Mr. Taylor through Mr. AVoon to accept £300 for this land; that Mr. Taylor would repay the
£100 paid to us by the Government in the first instance; we receive £100 in cash, and the remaining
£100 to be paid when the land had passed the Native Land Court. On the 29th May wo received
this money, viz. £100 in cash, and a paper guaranteeing us the other £100 when the land passed
through the Court. [Paper handed in and read by the Court, which was a promissory note for two
years signed by Mr. H. S. Taylor, for the sum of £100, dated 29th May, 1872. Also, a paper
professing to be a memorandum by Mr. AVoon, showing the sums which had been received or were to
be received, bearing no signature, but stated to be in the handwriting of Mr. Edwin Woon.] It was
arranged between us then and there, that the money should be paid when the Crown grant was
received. It might be two years or more. A deedwas drawn up by a lawyer and interpreted by Mr.
Edwin AVoon, which we signed. Having the money and signed our names, we came away. Subse-
quently Mr. AVoon asked me to hand in my claim to the Native Land Court, to have my case heard, so
as to get a Crown grant; if not that, a certificate of title. Mr. AVoon handed me aform, and I sent in
my claim. Iwrote a letter to the Chief Judge of the Native Land Court, Mr. Fenton, transmitting
this claim; hereplied to my letter, and said it was good. I have forgotten the letter. This land is at
Whenuakura, and was a claim made on the compensation award.

170. Is Wahanga alive at this time?—He is dead.
171. Are the women you have mentioned, Rahira Kuramate and Panga, daughters of Wahanga ?

—No, they are grand-daughters.
172. AVas Mr. AVorgan present when you transacted this business on the part of the claimants,

that is to say, the sale of the land to Mr. Taylor?—Yes.
173. Was Mr. Worgan present when the £100 was returned by Mr. Taylor, the second £100

paid you in cash, and the third £100 in a promissory bill ?—As far as Iknow, Mr. AVorgan was present.
I think he was present.

174. Do you know of your own knowledge whether Mr. Taylor was acting as agent for the
Government or on his own account when this money was paid ?—I do notknow if he was acting for
himself orthe Government, but I understood, when I received the first £100 from Mr. AVorgan, that it
was from the Government.

175. Do you recollect when the deed was interpreted to you whether Mr. Taylor's name was in it
as well as your own ?—I do not remember, but I think Mr. Taylor's namewas in it.
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176. Arc you positive that you did not receive £325 for that land ?—I know nothing about the
£25. All that I know about is what I saw, and that is the sum of £300.

177. Mr. Worgan] Were you satisfied with the Government purchasing price of 10s. per acre ?—
Iwas satisfied with the price. Mr. Worgan told me that the Government price of the land was 10s.
an acre, and Iagreed to accept.

178. AVere you ever at any time offeredmore money by anybody else ?—I never was offered any
higher price for the land. We Natives would have wished a higher price, but understanding that tho
Government only could buy the land, we accepted the Government terms.

179. Was there any other witness besides you and me to the original transaction ?—AVirihana
Puna was present.

180. Do youknow whether Wirihana was intimately acquainted with all the circumstances of tho
case ?—Wirihana knew all about it. He told Mr. Worgan that my wife had an interest in this land,
being a descendant of Wahanga.

181. Was AVirihana not present on all occasions, and intimately acquainted with the nature of
each transaction?—He is familiar with all the circumstances of the purchase. He acted for me and
advised me in the matter.

182. The Court] Did AVirihana see the receipts given for both the £50.—AVirihana saw us receive
the money, and saw us sign the receipts in one of the rooms of tho office here.

183. AVas AVirihana present on both occasions ?—Yes.
184. Was AVirihana present when the resale took place to 11. S. Taylor ?—Wirihana was not

present, but ho heard all about it.
185. How did ho know all about it ?—He told me thathe heard that we intended selling this land

to Mr. Taylor.
186. Who is AVirihana—does he occupy any official position ?—He is an assessor.
187. Is he connected in any way with the Land Purchase Department ?—He acts for Mr. Worgan

in speaking to tho Natives about tho land, more as an agent than interpreter.
188. Do you consider him as an agent for tho Government ?—I think he is ;he has acted in that

way since he has been with Mr. Worgan.
189. Why do you say you can sell only to Government?—First of all, I did not know where this

land was, there being no boundaries laid down. And when Mr. AVorgan spoke to us about the land
we agreed to sell it to him for tho Government, thinking that we could not sell it to others, becauso
persons wishing to buy went to him about it.

190. Having sold the land to the Government, what induced you to sell it to another person ?—
Becauso Mr. AVorgan told us we could sell it again, therefore we sold it. AYe sold it in the first
instance for £200 ; but finding we could get £300 for it, we decided to accept it.

191. AVhose property doyou consider tho landto be, Mr. Taylor's or the Government's?—l am
unable to say whether it is Mr. Taylor's or the Government's; perhaps tho Native Land Court can
settle the matter.

192. Do you know there is a Native Lands Frauds Commissioner's Court?—I have not heard of
such a Court.

193. Do you not think you acted very dishonestly when you sold the land a second time ?—I do
not understand that I acted dishonestly in the matter.

194. How do you know that your claim amounted to 400 acres ?—He saw published certain
notices of the Compensation Court allotting each person named with so much land.

195. What name stood opposite this land?—Tho name of AVahanga; my name is not mentioned.
196. Are there any other descendants of AVahanga besides those mentioned?—AVahanga has two

sons and one daughter living.
197. Did you understand, when selling this land, that you were selling the whole interest in the

land ?—I spoke to the others about the land, and they agreed thatI should act for them in the matter.
I signed for the others, not myself. I signed for Paramena, Te Wharetiti, Apiha, Te Pipi, Riheta Te
Puihi; these are of the sons and daughters of Wahanga. I signed also for the two women, the
daughters of one of the persons mentioned.

198. Did you state on the deed that you signed for those people ?—I do not know whether it was
so written on the deed. I stated at the time that I signed for those persons.

199. Had you any written authority to sign for those people?—They only told me ; they did not
give me any written authority.

200. Had the land been surveyed at the time of sale ?—I never saw the land; Ido not know
whether it was surveyed.

201. Do you know if it has since beensurveyed?—I donot know.
202. Did you mention, when selling it to Mr. Taylor, thatyou had previously sold it ?—No ; I did

not mention it, as I thought he already knew that I had sold it to the Government.
Edwin Woon recalled.

203. Mr. Booth] Do you recollect a block of 400 acres being sold by Poari Kuramate to Mr.
H. S. Taylor?—l remember Poari Kuramate, Rahira Kuramate, wife of Poari, and Ngakari or Panga,
the same person, as representatives of Wahanga, selling a block of 400 acres, awarded to Wahanga by
Compensation Court, to Mr. H. S. Taylor.

204. What was the price per acre givenby Mr. Taylor for this land ?—lss.
205. AVas Mr. Worgan present when the sale of this block of land was negotiated ?—Mr. AVorgan

was present a short time during the time I was arranging the business. If I remember rightly, his
(Mr. AVorgan's) business wasrelative to the allotment of the land.

206. AVas Mr. AVorgan present when the moneywas paid for the land?—l think so.
207. Did tho Natives know the number of the allotment which they sold to Mr. Taylor ?—Yes ;the allotmentwas fully described in a schedule of the deed, and formed part of the deed.
208. Do you know of your knowledge that before the land was sold to Mr. Taylor that the

Natives had any idea as to the position of the land ?—I do not think that they had the remotest idea.
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209. Whose name did the deed bear as purchaser; was it Mr. Taylor's name for himself or the
Government ?—The land was conveyed to H. S. Taylor absolutely.

210. Was there only one deed prepared or morefor that transaction ?—I translated one deed. I
saw another deed which seemed a skeleton deed, and was signed "AVahanga."

211. Do you know whether Wahanga was alive when you saw his signature on the skeleton deed?
—He was not. By tho writing I think it was signed by Poari Kuramate.

212. How did you come to see the deed: was it submitted to you in the way of business?—
I simply saw it in Mr. Worgan's hand for a minute. 1 caught sight of it.

213. Can you describe the deed at all to the Court; give any particulars as to its contents?—I
cannot.

214. How do youknow that it was a skeleton deed, or anything about it?—l call it a skeleton
deed becauso there were certain blanks which were not filled in.

215. Can you give any more particulars about the deed?—I took a glance at the deed. My
business having much to do with the kind of deeds, I was perhaps more expert in telling at a glance
what sort of deed it was. It purported to be a conveyance to some person whose name was
not mentioned, aud to be signed " Wahanga."

216. AVill you state to the Court what fee (if any) you received for this transaction?—l think I
received £20 or £25. lam bound in a certain way to obtain aconfirmation of the deed by the parties
ordered to succeed, by the Native Land Court.

217. You say this land was defined in the deed; when was it surveyed ?—The land was
fully described on the deed, in accordance with a memorandumgivenby Mr. Worgan. Ibelieve it had
been surveyed, as the boundaries were taken from the map. 1 saw a standard map in Mr. AVorgan's
possession, from which they were taken. Some of the blocks had natural boundaries, but I am not
certain whether this was one or not. I heard Mr. AVorgan call it a standard map, but Ido not know
whether it was one or not. It was one of several blocks. I do not know whether they were
connected. One or twro were connected. A letter was sent to Mr. AVorgan by the Natives, asking
for particulars about the land, and stating that they wished to sell it. Mr. AVorgan supplied
them with particulars, which were given to me, and from which were described the land in the
deed.

218. Was the memorandum given to you?—lt was given either to Mr. Taylor, myself, or the
Natives.

219. In this particular case, can you produce the letter alluded to ?—No ; all the papers are in the
hands of Mr. Taylor. Original letters from the Natives, applying for tho allotment, would be in Mr.
Worgan's hands.

220. You stated in your evidence that the Natives, before Mr. Taylor's purchase of the land, did
not know where the land was ; is it so ?—Yes.

221. How did you contrive to explain to them the contents of the deed under those circum-
stances ?—AVhen Mr. Taylor purchased the land, tho description thereof formed part of the deed as
furnished by Mr. AVorgan, whichI translatedto them before the execution of the deed.

222. AVere you aware at this time that all such sales would have to be examined into by a com-
missioner, under the Native Lands Frauds Prevention Act, who would have to certify that they were
according to equity and good conscience, and that without such certificate they were absolutely null
and void in law ?—I am aware of the existence of the Native Lands Frauds Prevention Act, and was,
I believe, at that time; but my knowledge was only a superficial one, as I had neverseen the Act, but
was of opinion that these lands did not come under its operation. Notwithstanding, the purchase was
completed, to the best of my knowledge, in equity and good conscience.

223. Do you know the land in question ?—I know where the land is now.
224. What do you conceive to be its value per acre?—From 30s. to £2, at thepresent time; it

was not so at the time it was purchased ; at least I do not think so.
225. What price was paid for it ?—lss. was paid for this portion of it, with a doubtful title.
226. In what respect did you consider the title doubtful ?—lnasmuch as it is necessary to get a

deed of confirmation. There is arisk in getting this deed.
227. Must not the deed of necessity be confirmed before the land is conveyed ?—The title is a

good holding title without the deed of confirmation.
228. Are you aware whether the allotment of this land was withheld?—At the time I could not

understand certain matters, but which arefully explained in Mr. AVorgan's report.
229. If the land had been allotted, do you think it would have sold for a better price ?—I am

quite satisfied that had the land been allotted to the persons named in the award of the Compensation
Court, and they had been allowed to deal with their separate blocks of land, I could have obtained
from £1 to £1 10s. per acre, andpossibly in some cases £2, according to the allotment.

230. Mr Booth] AVith reference to landsold by Horopapera Pukeke, can you give the Court any
information?—Horopapera Pukeke is one of the persons referred to by me in myprevious evidence,
Mr. Taylor having purchased his land through me.

231. AVhat price did Mr. Taylor give for his Land?—I am not quite sure as to the amount, and I
wouldrather decline answering questions of that nature.

232. AVas the deed made out in Mr. Taylor's name, or in Mr. Taylor's name as agent for the
Government ?—I know nothing about the Government at all. Mr. Taylor purchased absolutely from
Horopapera Pukeke.

HobopapeeaPukeke was sworn, and deposed:
233. Mr. Booth] Do you recollect selling a block of 400 acres of land in confiscated land to

Mr. H. S. Taylor ?—Yes.
234. AVhat price did you receive for that land ?—£3oo.
235. Were you advised by Mr. AVorgan to sell that land to Mr. Taylor ?—I was not.
236. How was that payment made to you for that land, in cash or how ?—£loo in cash, and we

spoke of the remaining £200 in bills.
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237. Can you produce those bills ?—Yes. [Bills produced and handed to Commissioner, and

read to the Court, being a promissory note for £200 payable in two years from the 16th May, 1572,
and signed by Mr. 11. S. Taylor and marked O.]

238. Mr. Worgan] Have I any connection with this matter in any conceivable manner?—
Mr. Worgan has had nothing to do with this matter.

Hata Rio was sworn, and deposed:
239. Mr. Booth] Do you recollect selling ablock of400 acres of land to Mr. Worgan?—Yes.
240. AVas this in tho confiscated block ?—No.
241. AVas it between AVaitotara and AVaingongoro ?—Why am I asked this question. [First

allegation interpreted to the witness.]
242. The Court] Did you lease any land to Major Turner ?—I did lease some land, but do not

know where it is. Mr. McLean took some land (400 acres) out of this block without any lawful right.
243. How much land did you lease to Major Turner?—3,200 acres.
244. AVhere did he suppose the land was ?—I left that to the Government.
245. Did Major Turner get the land ?—lt was conveyed to Major Turner in some written instru-

ments ; but I donot understand European written instruments.
246. How much did Major Turner give for the lease?—£150 for first year, and so on up to £300.

Lease extended twenty-one years. I have received £75. Lease was drawn in 1871. This payment
was to have been £75 every six months. I ought to have received six or seven payments. I have not
received any money for two and a half years. Major Turner considered the lease a bad one. I was
told by Major Turner that if I broke the agreement I should be punished. Ido not know anything
about the landnow ; it is before the Government. I have not sold my land.

247. Mr. Booth] You say you sold 400 acres of land to Mr. AVorgan?—I have sold 400 acres of
land between AVaitotara and Kaipukunui. It is part of the 8,000 acre block.

248. AVhat did you receive for that?—£2oo I havereceived. lam to get £200 more.
219. Did you receive this money from Mr. AVorgan ?—Yes; I have some papers about the matter.

[Papers handed in, being conveyance of 400 acres for £400, between H. S. Taylor and HataRio—deed
signed by Hata Rio in the presence of George Worgan and Edwin AVoon, and John Notman,
reporter ; contains no plan in the margin, or certificate of licensed interpreter filled in.] Mr. AVorgan
only paid me £200. Mr. AVorgan has the rest. I have no paper about it. Ido not know whether it
is acopy of the deed, but a schedule as follows :Piece orparcel of land, bounded on the north by Rail-
way Reserve, on the east and south by Crown land, west by Section No. (blank), Kemp's Award, and
the AVaiau Stream ; signed Hata Rio, not in his own handwriting apparently, and signature not
witnessed. Schedule witnessed by AVirihana Puna and Edwin Turner AVoon. Deed marked P.
Signed " True copy." G. B. Woegan,N.C.

250. The Court] Have you ever seen the land?—I do notknow where the land is. If a map of
the land was hero, I should know where the land would lie.

251. Have you had anything to dowith the sale of the lease ?—No.
252. Mr. Booth] Are you quite positive that you sold this 400 acres of land to Mr. AVorgan?—

Yes ; the deed says so.
253. Did you not sell it to Mr. H. S. Taylor ?—No.
254. AVho paid the money to you?—Mr. Worgau.
255. How much did he pay you?—£2oo.
256. The Court] AVhen do you get the other £200?—lt is a matter of arrangement between

Mr. AVorgan and myself. I have no bill. Ido notknow when lam to get the money. I have no
paper to show about the matter.

257. But this deed is to Mr. H. S. Taylor?—I know nothing about the matter. I only know Mr.
Worgan in the matter: he paid me.

258. Mr. Booth] Did you not sell the land for £125 ?—Not the £25.
259. Mr. Worgan] Did not your land form a portion of a block in which forty-two claimants

were interested ?—lt is part of the block in question.
260. Do you not know Messrs. Kells' and Shephard's property ?—Yes ; it is mine.
261. Did you not consider tho Government had inflicted some wrong on you in giving away this

land ?—Yes ; I consider it didme damage, and I wrote to Mr. McLean about it.
262. Did you not contemplate going to law ?■—Yes ; I spoke to Mr. McLean, and he said it was

done by Mr. Fox, and that he had nothing to do with it. Mr. Parris said Mr. Fox had done it also.
That is why I say it is a matter for the Government to deal with.

263. Did you come to my office on the 28th February ?—Yes.
264. Did you not make formal demands of me to issue a Crown grant to yourself and others ?—

I did ask for one Crown grant to be issued for 3,200 acres. I wished to have one grant for the whole
block.

265. Did you not appoint Paramena Tamahoki to point out to me the boundaries of this claim ?—Yes ; on myreturn I appointed Paramena to act as my agent.
266. Do you remember expressing a doubt of your ability to sell your interest, owing to a lease

given to Major Turner ?—I do.
267. Do you remember my telling you that H. S. Taylor represented Major Turner?—I remember

being told so, but do not know whether it was correct or not. I say so because Mr. Taylor's name
was not in the original lease.

268. Do you remember my telling you that you could not sell except subject to that lease ?—I do
notremember it. It is a subject Ido not understand.

269. How could you sell the land to me when this lease already existed ?—The 400 acres is notin thej3,000 acre block, but in the 800 acre block. It is not in the lease to Major Turner.270. Did you understand, when you sold your land, that all your grievances and redress for thesame were vested in the hands of the purchaser?—l consider I still possess the grievance though I
have sold the land.
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Edwin Woon recalled.
271. The Court] Have you any knowledge of the deed of which this professes to bo a copy ?

[Deed shown to witness.]—During the time I was negotiating the purchase of AVahanga's land, I was
askedby Mr. Taylor to translate a deed of conveyance from Hata Rio to him. I did so. Before
translatingthe deed, I asked HataRio whether he had been paid for the land andreceived the money.
Ho said he had. He then executed a deed conveying 400 acres of land, in mypresence, of which I
believe that is a copy. The reason, I presume, that another deed was substituted was owing to that
before the Court being informal in some way or other, in the spelling of names, and which we desired
Hata Rio to give up when he executed the fresh deed, but he declined to do so. Hata Rio was very
obstinate about the matter. Mr. AVorgan gave him back the deed produced, and wrote " True copy "in tho corner. I think the schedule is in my handwriting, and is witnessed by me.

272. Mr. Worgan] Did you not do this business for Mr. Taylor ?—Yes.
273. Was the deed signed at Mr. Taylor's office?—Yes, it was.
274. Do you remember anything about the payment?—I did not negotiate thispurchase.
275. AVhat fee did you receive ?—None for that. AVhen I negotiated Taylor's lease confirming

Turner's, I found Hata Rio's name excepted therefrom, and was informed that Hata Rio had sold his
interest.

276. In assigning Turner's lease to Taylor, that assignment was in accordance with tho original
lease?—lt was.

277. Why w-as the deed now before the Court in HataRio's hands ?—I cannot say. At the time
he executed the fresh deed, he insisted upou having that returned to him, and Mr. Worgau wrote
" Truecopy " across it, and gave it him.

278. Is your attestation, as a licensed interpreter, on the other deed?—Yes, it is; on Mr. 11. S.
Taylor's deed.

279. Do I understand that this is not a true copy, inasmuch that it docs notboar your attestation ?
—The deed to Taylor bears my declaration, made some days after the translation of the said deed. It
was within two or three days afterwards. The reason why the deed is informal is because Hata Rio's
name is spelt with one "a" in one place, and with two in another. And it was thought advisable
that it should appear as stated in the Schedule of the Gazette notice.

2SO. Was there any plan on the other deed?—There was a rough sketch, I think, but the
boundaries were described in the Schedule.

281. Did HataRio perfectly understand the boundaries described in the Schedule ?—I have every
reason to believe so, as I was more than ordinarily careful, HataRio being a peculiar Native to deal
with.

252. Can you swear that it was stated in the deed that Hata Rio had received £400 ?—I
thoroughly believed at the time that Hata Rio had been paid for the land, as acknowledged by him
before signing the deed.

283. Are you aware whether he has or has not received the £100 ?—I do not know.
284. Mr. Booth] Do youknow whether the blocks of land sold by Poari Kuramate, Horopapera

Pukeke, and Hata Rio, have been offered for sale by Mr. H. S. Taylor?—l believe they have. I have
been informed by a Mr. Atup he had purchased one of the blocks.

Hata Rio being recalled, deposed on his former oath:
285. AVho placed tho purchase money for your land in your hands ?—Mr. AVorgan.
286. Where did Mr. AVorgan get the money from ?—All I saw was Mr. AVorgan putting the

money on the table in Mr. Taylor's office.
287. Did not Mr. Taylor hand the money to Mr. AVorgan, and did not Mr. AVorgan count tho

money and hand it to Hata Rio ?—lt was so ; but I didnot actually see Mr. Taylor hand Mr. AVorgan
the money. Mr. AVorgan did count tho money.

28S. Did you not know that at this time you wore selling the land to Mr. Taylor, and that
Mr. Taylor's name was in tho deed?—After I hadreceived the moneyfrom Mr. AVorgan I understood
it was from Mr. Taylor.

289. The Court] In what form was the money ?—ln £20 notes.
290. How many of them ?—I do notremember; it was £200.
291. AVho did you suppose you were selling the land to ?—I understood I was selling to

Mr. Taylor.
292. Did you understand you were selling to Mr. Taylor or to Mr. AVorgan ?—To Mr. Taylor.
293. Did you suppose it was for the Government ?—I did notknow.

Mr. Geoege AVatkin AVilliams being sworn, said:
I know nothing of tho interestconcerned in this land ; I onlyknow the professional arrangements

connected with it. I had instructions, through the Commissioner of Confiscated Lands, to give
Mr. AVorgan all the assistance I could in defining claims and awards, and giving all the information I
couldconcerning it. It is necessary to state that when these awards were first made by the Compen-
sation Court, the surveys were not complete. There were certain areas—about 8,000 acres—the
boundaries of which were, on the West by a line bounding the Military Settlements ; on the South
by the main road ; on the East by the AVaitotaraRiver; and on the North bya straight line which had
not been then defined, drawn from the AVaitotara River to the western boundary, at such a point as
would give the specified area. I gave Mr. AVorgan, at his request, a tracing, showing tho boundaries
already described. This tracing showed the AVaitotara River as far as itwas surveyed, and I explained
to Mr. AVorgan that before I could give him a complete plan of the award I should have to continue
the traverse of the river a considerable distance further inland before I could givethe exact position of
the south or northern boundary. I pointed out that if the general directionsremained the same as
from the mouth to thefen*3r, that is, about north, that this northern boundary would probablybe about
four miles from tho main road. Mr. AVorgan mentioned that the block might be divided into four
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minor blocks. I believe I pointed out to him this would be desirable, that each of the blocks should,
if possible, have equal frontage to the road. This subdivision was not carried out. I have since laid
off a number of 400-acre sections on paper, and defined two boundaries on the ground—namely, one
that cuts off six 400-acre blocks (western boundary) ; the second boundary (eastern) six 400-acre
blocks. Mr. AVorgan informed me ho did not think it would be necessary to define the whole of the
subdivisions upon the ground. I believeI said I was glad of this, as otherwise the survey would be
very expensive, owing to the broken and wooded land. I have since completed the traverse of tho
Waitotara River, and am now able to define the Ijack boundary, and the work is now going on.
Owing to the river turning so much further than I expected to the eastward, the back boundary will
come nearer to the head than was at first anticipated (I produce a sketch map, and show approximately
the position of the back boundary), at a point exactly half a mile north of the Momahake Stream, and
running dueeast until it meets other lines enclosing the desired area, about 8,300 acres.

294. Mr. Worgan] Can you remember any conversation or arrangement that occurred when you
accompanied Major Turner with myself to see this particular block ?—I believe that Major Turner
understood that the 3,200 acres was to go back to theback boundary whereverthat might fall.

295. Is there any difference in the value of land between the Native award and the sea side of
the Railway Reserve, and which is the more valuable?—The land in the Native award I consider is
tho more valuable. I consider the Native award to he worth at least £2 per acre; that on the sea
side about 30s. per acre.

296. Do you consider the plau adopted of dealing with Native awards as a scheme on paper has
effected a considerablesaving, as between that method and performing in such cases au actual survey ?
—Most unquestionably.

297. The Court] AVhy was not tho back boundary carried on to meet tho river, as appears to
have been the original intention ?—Partly because the river tended so far to the eastward, partly also
on account of aboundary having been gazettedby the Provincial Government which the Commissioner
of Confiscated Lands thought should not be interferedwith.

295. AVas Major Turner given to understand that the back boundary of the land comprised in his
lease would run back further than it has since been placed?—Yes ; he was told it would go back four
milesbji me, for the reason already given.

299. Are you aware has the land comprised within that lease since been defined on the ground?—
I cannot say.

300. Are you dealing with the land as a surveyor ?—Yes.
301. Could it have been defined without your knowledge ?—No, it could not.
302. AVhat blocks have been defined within that block ?—I submitted a scheme to Mr. AVorgan of

a subdivision of Native awards into 400-acre blocks and 16-acreblocks.
303. AVas this scheme approved ?—Yes.
304. What has been completed up to this time?—The line which had been already cut to mark off

the military settlers' land so far as the Momahake Stream has been extendedforty chains; a parallel
line running due north has also been cut; the back boundary I have every reason to suppose is nearly
completed.

305. Has there been any subdivision ?—There has been no subdivision within these lines.
306. Mr. Worgan] Did I ever give you instructions to define theland included in Turner's lease ?

—No.
Chaeles H. Boelase deposed on oath as follows :

307. Mr. Booth] Do you remember paying into the Bank of New Zealand at AVanganui, to the
credit of Air. AVorgan, a sum of money which was paid by Mr. Nicholson for land ?—Yes ; I think it
was ou the 16th March, 1872.

308. Do you know the amount of money that waspaid in to Mr. AVorgan's credit?—£l,ooo.
309. Do youknow from whom the landwas purchased by Mr. Nicholson ?—lt was purchasedfrom

Erueti Te Pewha and Mere Awatea.
310. Mr. Perham] AVas this money paid into a special account or Mr. Worgan's private account?

—It was paid into the Bank of New Zealand to an account whichI myself openedfor him. I received
a telegramfrom Mr. AVorgan,who was then at Patea [Telegram produced, marked 1] : " C. H. Borlase,
AVanganui. Nicholson must leave a cheque with you for £1,000, to be handed over when business
complete. (Signed) AVobgan." I also produce a letter dated March 14th, 1572 (marked 2), as
follows:—

" Mt deae Sic,—Be Nicholson,—I send you herewith tracing of the award purchased by Mr.
Nicholson. As to title, I shall endeavour to get grant issued direct, if possible; meantime you can
have certificatefrom Commissionerof ConfiscatedLands and myselfas Native Commissioner, which is
all you need. The money, however, must be deposited (£1,000). About this there must be no mistake
or misunderstanding, as any delay would cause the matter to lapse to the Government.—Yours faith-
fully, G. B. WOEGAN."
The letter is of prior date to the telegram, but I received them both on the 15th March, 1872.
In pursuance of these communications, and taking into consideration the circumstance of Mr. Nichol-
son holding nothing in writing by which he could compel a conveyance to himself of the land, and
hearing that others were endeavouring to obtain the said land, I thought it best to pay the money in
the way above stated. AYe did not know who were theparties that were selling the land, and paid the
money into the bank in order to get an equitable right to obtain a conveyance. A conveyance was
executed by the Natives Erueti Te Pewha and Mere Awatea, on the 19th March, 1872, of the 800 acres
to James Nicholson. Colonel McDonnell acted as interpreter; aud I was present at the time of the
execution of the deed. AVhen I first put myself in communicationwith Mr. AVorgan relative to this
purchase, he informedme that the Wirihana held a power Of attorney from these two Natives, from
which he could sell the land and execute a conveyance, but I told Mr. Worgan thatI should prefer the
deed to be executed by the parties themselves. This power of attorney, for some rea.son which Inow
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forget, I did not see till after the deed was executed. When I did see it, I found that its provisions
almost amounted to a gift to Wirihana of the purchase moneywhich might be realized by tho sale of
the land. [I produce the original power of attorney. Marked, and copy appended to tho pro-
ceedings.]

Mccc Awatea deposed on oath :

311. Mr. Booth] Did you have an award of 400 acres of land by Compensation Court between
Whcnuakura and PateaRivers ?—Yes.

312. Did you sell that land?—I did not sell that land.
313. Who sold the land, or is it sold ?—lt is sold.
314. By whom?—It was sold by Wirihana.
315. Do you know to whomthe land was sold?—lt was sold to a European. Ido notknow to

whom.
316. Do you know what sum of money the 400 acres of land was sold for ?—Irefer to the land

of my brothers as well as myself; it was sold for £1,000.
317. Did you sign the deedwhen the land was sold ?—I did.
318. Was the £1,000 paid to yourself and brother when the deed was signed?—lt waspaid into

my hands.
319. In what sum was the money paid; notes or gold?—As far as I can remember, it was paid

in notes.
320. How much did you receive as your portion?—Wirihana took from the town £200. I

received a further instalment of £200 in a public-house from Wirihana, Alajor Kemp being present.
321. AVas this money all for yourself?—This money wasfor both of us.
322. Have you received any more than the £400?—I do notremember when I received any more

money; but I received £400 more since.
323. Does that altogether make £800 that you have accounted for ?—I think that is correct;

but I do not count I received £200 from Wirihana at Aramoho and £200 in a public-house in
town, and £400 also in the same public-house. All the money was paid me by Wirihana.

324. AVhen did you receive the last instalment of £400 ?—About three months ago.
325. Mr. Worgan] AVhat is the relationship between Wirihana and yourself?—Wirihana is my

nephew.
326. AVas it your wish that Wirihana should have the disposal of yOur money?—Yes.
327. The Court] Are you aware the land sold for £200 more thanyou received?—l do not know
328. What do you suppose the landwas sold for ?■—l thought it was sold for £1,500.
329. AVhere do you think the remainder of the money is ?—ln Wirihana's hands, for me.

Eeueti Te Pewha deposed on oath:
330. Mr. Booth] How much money have you received for land sold by Wirihana ?—£l,ooo.
331. How much land did you sell for that money?—B6o acres.
332. Are you sure there was 860 acres ?—Yes.
333. When did you receive the first instalment,and how much did you get?—I received £200 at

Aramoho.
334. Did you receive a second £200 in apublic-house in town?—Yes.
335. Have you since received £400—when and where ?—I received £400 in town, at an hotel,

from Wirihana.
336. Do youknow how many Sundays have since passed ?—About two weeks ago; about four

Sundays ago.
337. Have youreceived any more money than what you have accounted for ?—The sums I have

mentioned are the only sums Ihave received.
338. Do you know where thebalance is ?—ln AVirihana's hands. .

Chaeles H. Boelase, on his former oath, deposed and said:
About the end of last March, while in Wellington, I was instructed by Mr. Bunny, Provincial

Secretary, to transact any legal matters in connection with Native lands which tho Provincial Govern-
ment was endeavouring to acquire upon the Coast, by lease or purchase, through Mr. Worgan, whom I
understood was acting for tho Provincial Government, by direction of the General Government. In
pursuance of these instructions, I had an interview with Mr. Worgan relative to the 8,000 acres of
Hata Rio's and others, when I found there was a difficulty, as Mr. H. S. Taylor claimed as assignee
undera lease or agreementfor a lease to Major Turner. I then telegraphed to Mr. Bunny stating
this fact, and that, in my opinion, nothing could be done except by arrangement. [Copy telegram pro-
duced, marked3, dated 9th April, 1872. Copy answer received produced, marked 4, dated 10th April,
1872.] I apprehend the Proclamationtherein alluded to by Air. Bunny was the Proclamation issued
under section 42 of Public Works Act, preventing private individuals dealing with Native lands. On
the 11th April I replied by telegraph. [Copy telegram produced, marked 5, dated 11th April, 1872.]
At the same time I saw a letter from Mr. Taylor to Mr. Worgan, which is referred to in the last
telegram, as I believe to the effect stated in the telegram. On the following day Mr. Worgan left
for AVellington, I understood for the purpose of giving an explanation of the matter. I had nothing
further to do in the matter after Mr. Worgan's return, as I understood the matter had gone off or
been disposed of in some other way. I have prepared various other agreementsor leases on behalf of
the Provincial Government.

339. The Court] I know nothing of the second allegation.
340. I know nothing of the third allegation.
341. I know nothing of the fourth allegation.
342. I know nothing of the fifth allegation.
343. I know nothing of the sixth allegation.
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344. I know nothing of the seventh allegation beyond seeing a deed from Poari Kuramate to
Mr. H. S. Taylor at the rate of 15s. per acre, Ibelieve.

345. Mr. Worgan] You have referred to a letter from 11. S. Taylor ; willyou tell me whether this
is the letter? [Copy ofletter produced, marked, dated 21st Alarch, 1572, and read.]—I believe letter
produced to be the letter I referred to. (Copy annexed.)

346. Do you remember any conversation taking place in reference to Colonel AlcDonnell?—l
remember on one or two occasions your suggesting the desirability of Colonel AlcDonnell being
employed as an interpreter in thesematters.

347. Will you state object of conversation ?—I think you said the object was that it would be
disadvantageousto employ an interpreter not connected in some way with the Government.

348. Do you consider, during those conversations, I was appearing in my official or private
capacity ?—Official capacity, decidedly. I may add to my evidence that I understoodfrom Air. Bunny
that Colonel McDonnell would assist in these matters.

349. Mr. Perham] Did not Mr. Worgan state that the reason he wished Colonel AlcDonnell to
act as interpreter was to keep the matters within their own knowledge as Government officers ?—
Certainly; and I saw the advantage myself, as I knew a number of private individuals were trying to
obtain confiscated lands.

350. Did you understand from Mr. Bunny that Colonel McDonnell was positively instructed to
assist in these matters ?—I understood that he was instructed to assist, and I had several conversations
with him on the subject.

351. Do youremember, on the 27th March last, Mr. Worgan showing you a telegram of that date
from Mr. Fitzherbert to him ? [Copy of telegramread and annexed, marked C]—I have no particular
recollection of this telegram, as I saw a good deal of correspondenceabout that time.

352. From your knowledgeof the transaction, what do you understand from the wording of the
telegram, " I leave the negotiation for leasing to you, trusting to your judgment"?—l certainly under-
stood the matter to be left in the way as stated in the telegram.

Hata Rio being recalled on his former oath, said:
353. Mr. Booth] Hata Rio, in his evidence, stated he sold his landfor £400, and that he received

£200. To whom does he look for the remainder ?—I do notknow.
354. AVho did you suppose you sold your land to ?—Mr. Worgan and I had a conversation.
355. Did you sign areceipt for the whole of the £400? [Mr. Perham at this point objects to this

evidence being recalled for the purpose of answering questions which have already been answered.
The Commissionerrules that this question has not been answered.]—I did not write any receipt.
Mr. Worgan wrote something and I signed it. It was the paper handed into Court yesterday.

356. Have you got anything to represent the £200 still owing to you ?—I have nothing to showr.
If I had any paper I should have handed it in. All I had was handed into Court yesterday.

357. Have you evermade application for the remainder of this £400 ?—No.
358. Mr. Perham] Whom do you hold liable to pay you the balance?—l do notknow. If I had

a paper, thatwould show me to whomto apply.
359. Having sold his landto Air. Taylor, and having received a portion of the purchase money,

to whom does he lookfor theremainder?—Mr. Worgan spoke to me.
360. Do you expect Mr. Worgan to get the money from Air. Taylor for him?—lt is for Air.

AVorgan to speak to Mr. Taylor, as Mr. Worgan made the arrangement. It is not for me.
361. Was not, therefore, Mr. Worgan acting for both of them, as a sort of go-between?—He

was.
362. At the time you signed your name to the deed, were you not fully aware that Taylor was the

purchaser, and that you had to look to Mr. Taylor through Mr. AVorgan for the balance of his
purchase money?—It was understood that Mr. Worgan told him he (Air. Worgan) would get the
balance of the money from Mr. Taylor for me. When I sold the land I understood I would get the
whole of the purchase money.

363. The Court] AVho do you think owes you the money ?—I do notknow. If I had any paper
I should know.

364. AVho willyou apply to for the paper ?—Mr. Worgan, perhaps.
Direction by the Commissioner] You must apply for the paper to whoever owes you the money,

and produce it to me to-morrow in Court.

William Faieweathee Russell deposed on oath:
I know nothing of the allegations. I had something to do with Hata Rio's land several years ago.

Hata Rio owed me £73; he promised to sell me, I think, 400 acres, and the £73 was to be in part
payment of the purchase money; the Government were aware of my negotiations with Hata Rio.
The Government wrote to him stating that I could takepossession of the hand when the war was over.
I have not those letters; they were either mislaid or lost by Hata Rio or Air. Edward Broughton;
the only letters I had were sent to Mr. Pharazyn, Commissionerof Confiscated Lands, Wanganui. I
had then given up all intention or expectation of purchasing the laud. I wrote officiallyto Air.
Pharazyn stating I would give up my claim if he would assist me in recovering my money from Hata
Rio, or something to thateffect. Mr. Pharazyn referred me to Mr. Worgan. I saw Mr. AVorgan on
the subject, he promised to send for Hata Rio, who was then up the Coast, asking him to come down
and make some arrangementwith him. A short timeafter Hata Rio came to town,he called to see me ;
he said he intended to sell his lands, and he wouldpay me. He told me about the Ist or 2nd of April,
1872, that he had sold his land, and that he would pay me on the following day. About the 2nd
April, 1872, he told me he had left the moneywith Mr. AVorgan, and that Air. AVorgan would pay
me the £73 on the following day. On the 3rd April, 1872, Air. AVorgan paid me £73 on account of
Hata Rio.
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Hata Rio deposed, on his formeroath:
[Air. AVorgan hands in an agreement, dated 2nd April, 1872, between Hata Rio and Henry

ShakespereTaylor, for the sale of 400 acres of land, for the sum of £400, £200 of which has been
left in the hands ofMr. H. S. Taylor, bearing interest at therate of S per cent, per annum, for a term
of two years from the date of this agreement.—Copy annexed, marked 7.] The agreement having
been interpreted to Hata Rio, he states, upon his oath, that although the signature to the agreement
in question is his, he knew nothing of tho contents of the paper. It was not interpreted to me at the
time. Air. AVorgan told me that the interest was to have been 10 per cent, per annum. I said, Let
all the money be placed in the bank. I went to the banker (Air. Russell). My words to Air. Russell
were, How much is bank interest on £100 ? Mr. Russell said, 5 per cent. Air. Russell said, How
many hundred pounds ? I said to Mr. Russell, £200. Mr. Worgan then went to tho bank ;he told
me Mr. Taylorwould give me 10per cent, per annum; that was all. I agreed with what he said, as
he was a Commissioner; that was all; we then came away.

3G5. The Court] How much money have you in Air. Taylor's hands? How much is there in
tho paper?—£2oo.

366. Have you received any interest on it ?—Yes; £25.
367. At what periods was the interest to be paid you?—At the end of two years. Mr. Worgan

and Air. Taylor told me that I should receive £40 at the end of two years.
368. AVhat sum do you expect to receive at the end of tw-o years ?—£ls, being the balance of

£40 interest.
369. AVhat is the gross sum, principal and interest, you expect to receive at the end of two

years ?—£24o, less £25.
370. AVhen will that be due?—I do notknow ;in two years' time, I was told.
371. AVhen will that two years expire ?—I do notknow.
372. AVhen was the agreement made ?—I do not recollect; it was in the winter.
373. AVas it iv the winter just past ?—lt was in last winter.
374. Can you now tellwhen the money willbe due ?—I cannot say. Ifhad a translation of the

agreement,I should know.
375. AVould you like the agreement in Alaori ?—I would like to have a copy of the agreement;

this is incorrect in the interest being at 8 per cent.
376. Will the money be due to you next winter ?—This next winter, from what Mr. Worgan and

Mr. Taylor said.
377. That would be one year; the agreement states two years ?—This is the first time I have

heard what the paperstates.

Major H. F. Tueneb, ou his former oath, deposed and said:
378. The Court] Did Mr. Worgan ever attempt to obtain your interest in the lease for the

Government ?—Yes; he spoke to me about it.
379. AVould you have sold your interest in the lease to the Government for the same amount

that you sold it to Mr. Taylor ?—Yes, I would. If I could have got more from Government
I would.

380. Mr. Worgan] Did you wish to retain your lease ?—I would have retained it had I not
a Government appointment.

381. Did you notrefer me to Mr. Taylor in every case?—Yes; Air. Taylor was my agent.
382. Do you think that I had any knowledge of your business relations beyond the

understanding that Air. Taylor was your agent?—Yes; you were well aware "that Air. Taylor
was my agent.

383. The Court] If Air. AVorgau had offered to purchase your lease for the Government, would
you have sold it ?—Of course Iwould.

The Court does not call on Mr. Taylor at this stage of the proceedings, upon the understanding
that it is Air. Worgan's intention to call him as evidence.

AVilliam Faieweathee Russell deposed, on his former oath:
354. Major Edwards] Colonel McDonnell states in his examination that the business relative to

the 8,600 acres was purely a matter of private business on Air. Worgan's part, on account of Alessrs.
Russell, Iveson, and others : was it so ?—lt was not. I remember seeing Mr. Worgan at the hotel
(Atkinson's). -Alajor Turner was present. The conversation I had with Air. Worgan was simply
asking him to getback my money that I had advanced to Hata Rio. Air. Iveson was not present. I
have never had any conversation with Mr. Iveson on the subject of land purchase. I have never
been in partnership with Mr. Worgan, Alajor Turner, Air. Taylor, or Mr. Iveson, directly or
indirectly.

The case on the part of the Government here closes, so far as relates to tho allegations before the
Court.

Air. AVorgan applies for one day's adjournment, until Friday, 15th November, 1572, at 10.30
o'clock in the forenoon. Granted.

Court adjourns till Friday, 15th November, 1872.

Feidat, 15th Notembee, 1872.
Mr. Perham desires to address the Commission before the close of the proceedings.
The Commissionerinquires whetherhe required his address to be recorded.
Mr. Perham replied that he does not; but desires at this stage of the proceedings to deny

the allegations in toto, except in so far as Air. Worgan has made or may make any admissions.

20
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Henet Shakespeee Tatloe deposed, on oath:
My commencement of these transactions was about February last. I went, in company with

Major Turner and others, to see some landat Waitotara in the middle of March. I saw Major Turner
in AVanganui, and had some conversation with him respecting the interest he had in the land in
question ; he then gave me to understandhe would sell his interest. I agreed at a price to purchase,
conditionally that I should first see what documents he held, showing what title he had. AYe agreed
upon the price. He referred me then to Mr. Edwin Woon, saying that he would leave instructions
with Air. Woon to hand the papers to me. Major Turner then leftfor Patea. I then got the papers
from Air. AVoon. Tho papers [Copy annexed, marked 8] consisted of an agreement to lease from the
Natives to Alajor Turner, dated 1868. Also an official letter from Air. AVorgan to Alajor Turner on
same subject. The address to this letter was torn off before it came into my possession, and it there-
fore stands at present without any address. I asked Air. AVoon for an explanation:he told me the
letter bore the addressto Major Turner, and was given to him by Alajor Turner, and that Air. Woon
had torn off the address by accident. Directly I had come to an arrangement with Major Turner for
the purchase of his lease, I called on Mr. Worgan. It was in the middle of March. I told him I held
Major Turner's lease. I did not tell him in what capacity I held, whether as purchaser or agent. I
asked him about the allocation, when it was likely to be made. He said there were some difficulties in
the way, but that he had told Major Turner that he would do it as soon as possible. From the tone
of his conversation I was convinced he looked upon me in the light of Alajor Turner's agent. Ido
not remember saying I was the purchaser of the lease at that time, for the reason I thought it might
interfere with my interest. The next communicationIhad with Mr. Worgan was Alarch 21st, 1872.
I received an official letter [Letterread, marked 9, copy annexed] onthe 21st, the same day. I replied
to this letter [Letter road, marked 10, andcopy annexed]. A few days after this Colonel McDonnell
called on me at my office ; his ostensible purpose was asking me to negotiate the sale of some Maori
land at Rangitikei. Before leaving he referred to this lease : asked me what were my intentions. I
gathered from his conversation I would meet with some opposition from the Superintendent of
Wellington. I told him 1 had already communicated my intentions to Mr. Worgan. Air. Worgan
called at my office on two occasions, and requested me to supply him with a copy of tho lease.
I refused, in consequence of what I had gathered from Colonel McDonnell's conversation before. I
did not give Air. Worgan any reason for refusing. Mr. AVorgan called on me a second time. I again
refused. .On that occasion he told me if I did not give him a copy he would apply to Major Turner.
I still refused. May 22nd, 1872, I received an official letter from Mr. Worgan [Letter read,
copy annexed, marked 11]. To this letter I replied on the following day, May 23rd, 1872 [Letter read,
copy annexed, marked 12]. On the same day, May 23rd, 1872, I wrote to Major Turner [Letter read,
copy annexed, marked 13]. The next communication I had on the subject was a telegram dated
June 4th, from Mr. AVorgan. I may say that in the meantimeI had seen Mr. Worgan, just previous
to his leaving for AVellington. He said he should see the Superintendent respecting this lease,and see
what could be done in the matter. I thenreceived the telegram dated June 4th, 1872 [Telegram read,
copy annexed, marked 14]. I replied to this telegram the'same day [Telegram read, and marked 15].
On the following day, Juno sth, 1872, I received another telegram from Air. Worgan [Telegram read,
copy annexed, and marked 16]. I replied to this telegram, saying I would go by coach. I went to
AVellington by coach. I saw Mr. Worgan either on the Friday or on the Saturday. He said he had
been instructed to negotiatei with me on behalf of the Provincial Government. I think he said
it would be better for me to see the Superintendent myself; and Air. Worgan told me plainly that he
did not care dealing with mo by myself. He was then going away to Napier ; and if I did not arrange
with the Superintendent myself, he would let tho matter have his earliest attention on his return
to Wanganui. He asked me this time what I valued my interest at. I told him my terms.
Air. Worgan saw me the following day, and told me that the Superintendent would let the matter
stand over, as he had not time to go into the matter. The next transactionin connection with this said
lease was on the 12th July, 1872. Mr. Worgan called at my office, and requested me to attend
a Commission consisting of Major Edwards, Mr. Pharazyn, and Air. Booth. Air. AVorgan was there.
They questioned me respecting this lease, aud asked me to furnish them with a copy. I said I would
furnish them with a copy if they would thoroughly inform me for what purpose they required
it. They then gaveme clearly to understand that it was not for the purpose of dispute, but in order
to ascertain its value, previous to entering into negotiation with me. Mr. AVorgan here puts in
a telegram dated July 12th, 1872, addressed to him, signed G. S. Cooper [Telegram read, and marked
17]. I produce the original agreement to lease, the interest of which I had purchased from Major
Turner, and also the new lease confirming the agreement. The copy of the leasewas to bo furnished
at their expense. They then toldme that I might expect an answer within a week. At this time they
also asked me my terms. I gave them to understand my terms were precisely the same as I had pre-
viously told Air. AVorgan. I called on Mr. Pharazyn at the end of a week, and he said he had received
no answer from the Provincial Government. I told Mr. Pharazyn I could wait no longer, as the rent
was running on and the season for improvement was going past. He asked me to give him another
week. I waited anotherweek ; calledon him again; he said he would then immediately telegraph to
AVellington, and he did so without obtaining any reply. I then told him he might consider the matter
closed, as far as an agreement with the Provincial Government was concerned. I told him I considered
I had been very badly treated, as all along I had stated my willingness to arrange the matter
with them. It appeared to me they were doing no more nor less than dodging me. He thoroughly
agreed with me that I had been very badly treated, but it was no fault of his. The matter
ends there as far as the lease was concerned. Directly after the receipt of Mr. Worgan's letter, 21st
Alarch, I employed Mr. E. AVoon, the interpreter, to get the lease completed. The lease was finally
completed about June. I mean the leasefrom the Natives to me.

With regard to other transactions I had with Mr. AVorgan, they commenced about the end of
March, directly after I had a conversation with him about the allotment of land to the Natives in .
Turner's lease. Mr. Worgan sent for me to his office. There was a Native present when I got there.
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Mr. Worgan said, This is Hata Rio, one of your lessors. He told me then that it was absolutely
necessary that Hata Rio's interest in theblock of landmentioned in Turner's lease should be purchased
out by the Government. Hata Rio declined to sell to the Government without the consent of Major
Turner. 'He said, AVould I give my consent onbehalf of Major Turner ? I think I told him at this
time that I was the purchaser. I think so ; lam not quite clear. I refused my consent to allow the
Government to purchase except subject to the lease, for by so doing I should lose considerably. I
valued his interest in the lease at £200. Mr. Worgan then said, unless I allowed him to purchase
for the Government, he could not possibly make the allocation of the land in the lease. He
then asked me if I would purchase Hata Rio's interest myself. He said by so doing I would do
myselfgood and the Government a service, seeing that my interest in the lease might suffer if I did
not assist him in getting rid of the difficulty. I asked him to ask the Native what he
wanted. He said £400. I then asked where the allotment was to be. He could not say;
I should have to leave it entirely to him. He then told me his reason for wishing to purchase
Hata Rio's interest out, which was that he claimed the land on the bank of the Waitotara
River which has been given to Shephard and Kells. I may say I knew this well at the time. I
then said I could not give£1 per acre and leave the allotting of the land to Mr. AVorgan, as I did
not know what kind ofland I might get for my money. Another reason I gave for not giving £1 per
acrewas thatI had instructions from aclient to purchase 400 acres in the AVaitotara Block, aud that
I was limited to 15s. per acre. I told him I would give the £1 per acre if he would allot it in a
particular locality, to be named by myself, in the Waitotara Block. He refused to do this. He gave
his reasons for refusing, saying it would interfere with Government requirements, and said if I would
purchase Hata Rio's interest, paying the sum required, £400, and leave the allocation to him (Mr.
Worgan), he would undertake to procure me another section of 400 acres at the 15s. per acre, to
enable me to fulfil my engagement with my client; but that I was to distinctly understand that I was
to accept the allocation he made in both instances, no matter where or what, it being understood that
it was to be between the Rivers AVaitotara and Whenuakura. I agreed to this solely to rid the
Government of the difficultyand forward the allocation of the Native interests in the Turner lease. I
told Mr. AVorgan at this time that I waslosing £300, as I valued the interest of HataRio's in leasehold
which he claimed at £200 ; and also, by leaving tho allocation to him (AVorgan), I did not expect to
obtain landworth so much by about another £100. I must state that since the land has been allotted
I have seen it, and do not consider it worth as much by £2 per acre as the land claimed by Hata Rio.
It lies seaward of tho Railway Reserve. I purchased the land from Hata Rio; Mr. E. AVoon
was the interpreter. About the end of Alay I waited on Mr. Worgan, and requested him to
carry out his part of the arrangement,by procuring the 400 acres at 15s. per acre. My client then
being in town wished to have the matter settled. Mr. Worgan then sent a Native called Poari
Kuramate, whose interest I purchased at 15s. per acre; Air. AVoon acted as interpreter. Air. Worgan
calledon me previous to me completing the transaction, and requested me to retain the sum of £100
which he had paid them on account of the Government. I handed the £100 to Air. AVorgan. These
areall the transactions I have had with Air. Worgan.

385. Mr. Perham] Have you ever been connected with Air. Worgan up to the present time in
any land transactions for your jointbenefit, by way of partnership or otherwise?—No ; none whatever.

386. In any conceivable way, past, present, orfuture ?—None.
387. Do you anticipate in any way reaping a profit from any of your land transactions in which

Mr. AVorgan is to have any advantage, pecuniary or otherwise ?—None whatever.
388. In all business matters has Air. AVorgan ever had interviews or transactionswith you other

than in his public capacity in reference to land ?—None whatever.
389. Mr. Booth] In purchasing these lands that you have mentioned, did you purchase them on

your own account or as agent for Governmentemployed by Mr. AVorgan ?—On my own account.
390. Do you remember a meeting having been held in Mr. Pharazyn's room relative to Turner's

lease in July ?—Yes.
391. Do you recollect there stating that you had been purchasing land from the Natives as

Mr. Worgan's agent?—I told them that Mr. Worgan asked me, where he could not himself purchase
out Native interests or otherwise by his absence from the place, that if I had an opportunity to
purchase these interests on his behalf for the Government to do so.

392. Do yourecollect also on that occasion, in the presence of the above-mentioned gentlemen,
denying that you had sold any of these lands purchased from Natives in the confiscated blocks ?—I
do not recollect ever such a questionbeingput; neither did I deny it; that is, assuming that the ques-
tion was put.

393. In purchasing the 400 acres from Hata Rio, have you bound yourself to pay him the
balance ?—Yes.

394. And you have not been relieved of the responsibility —paying him the balance, £200 ?—I
consider myselfpartially relieved by moneys since paid to him.

395. Did not Hata Rio and Mr. Worgan sign an agreement relieving you of theresponsibility?
—No.

[Agreement read by Commissioner between Hata Rio and H. S. Taylor, already in evidence,
and marked 7.]

396. Do you still hold yourselfbound to Hata Rio for the £200 and interest?—Not for the whole
sum, onlyfor the balance at the present date.

397. The stamp on this document has not been dated, do you hold that to be any bar to its
legality.—None whatever.

398. You statedin Wellington you were willing to part with your interest in the lease, and you
repeated it to the Board. Be good enough to state what were the terms you offered.—Cash value of
the difference in amounts between current rates of interest on 20s. per acre for twenty-oneyears,
and the amount of rent to be paid by me for the said term.

399. What did that amount to ?—The cash value amounted to about £1,250 ?
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400. Will you describe what mannerHata Rio's interest was got rid of. Was his original interest
in your lease?—His interest in my lease was 400 acres. I purchased his freehold, 400 acres, for
£100, and left the allocationof the said land in the hands of the Commissioner.

401. Where was the land allocated to you?—-The allocationwas made to seaward of thoRailway
Reserve, section No. 43, 400 acres. This was Hata Rio's interest. The leasehold sections, la, 2a,
3a, 4a, sa, 6a, and 11a, each of 400 acres; there is a further section of 400 acres, which may be
included in the lease.

402. You stated that the land jillottedto you is not worth so much by £2 per acre as that which
was claimedby Hata Rio. AVhat, then, didyou consider the value of the land he claimed ?—From £3
to £4 per acre, it being the key to the whole block.

403. Do you consider that Hata Rio has been deprived of £2 per acreby the non-allocation of the
land in the place which he claimed ?—No; I being the lessee, I am the loser.

404. Mr. Worgan] I notice you gave bills to certain Natives for lands purchased by you. What
was your object in giving bills ?—To protect my own interests, by having authority over the Natives
to urge them in procuring their Crown grants.

405. I gatherfrom that answer that you conceive you would be in a worse position as apurchaser,
in respect of getting a title from the Crown, than the Natives would be who are entitled to get it at
first hand ?—That is precisely my opinion.

406. You stated that, at my request, you attended a Board consisting of Messrs. Edwards,
Pharazyn, and Booth. Do you remember stating your willingness to the Board to give up the
purchases you had made up to that time (with the sole exception of the one interest you had parted
with) to the Government?—Yes ; I agreed to give them up, with one exception, Government paying
actual costs.

407. During my absence from Wanganui, do you remember Mr. Booth calling ou you ?—Yes,
on one occasion.

408. Will you state the purport of his visit ?—Mr. Booth called on me a few days ago, after
Air. Worgan instructed me to assist him purchasing Native claims for the Government. His object
was to ask my assistance in purchasing a Native claim. He said the case was very urgent, as a Native
interpreter in town was negotiating the purchase for aprivate individual. He said he wouldwaut some
money. I asked him how much he would require. He said he might only want half of the
purchase money, or he might want the whole ; he could not tell me until the morning. I offered
to let him have whatever he required; at the same time I suggested he should only pay a deposit.
I saw Air. Booth on the following morning : he told me he had arranged for thepurchase, and did not
think he wouldrequire the money from me, as he had made some arrangement about the payment
with Air. AVorgan by telegraph.

409. Mr. Booth] Do you remember, after Mr. Worgan left for Napier, that you said to mo that
you had heard that I had been instructed, in Mr. Worgan's absence, to purchase lauds ?—I do not
recollect. Mr. Worgan brought me into Mr. Booth's presence in Atkinson's Hotel. Ido not
remember the words, but that I was to give Mr. Booth any assistance during his absence. I speak
only from recollection.

410. Do you recollect offering to advance money on Air. AVorgan's account on purchase of land
for the Government?—Yes.

411. Do you recollect mo asking you for £50 for a man—Kuronaho—whoseland Ihad purchased
for Government ?—I do notrecollect the name, neither do I remember the amount.

412. Did you not say to me on that occasion that the deed would have to be made out in your
name as security for your money?—No ; but I asked what security I could havefor the repayment.

413. Do you recollect asking me on that occasion if this transaction was a private one ?—No, I
didnot.

414. Mr. Worgan] For what reason did I ask you to assist me as Government agent?—At this
time there were a great numberof people in the market looking for land. This block being the only
available land in this district, I may say all eyes were upon it. I knew alsofor afact that instructions
had been given to every land commission agent in Wanganui to purchase claims in this block.
Mr. Worgan's object was to prevent the acquirement of these lands by private individuals, when
possible.

415. You areaware that the Provincial Governmentwasin the marketto purchase these lands'?—Yes ; I know it.
416. Can you state withinyour own knowledge that the prices offered by private individuals were

greatly in excess of that offered by the Provincial Government ?—I could have given double the
amount for the whole block at the time Mr. Worgan asked me to assist him, but could not have done
so in the first instance, the title notbeing so well understood.

417. Can you stateanything in reference to the sixth allegation ?—Anything I can state would be
only from hearsay.

418. Did I at any time give you to understand there was any connection between Air. Smith and
myself?—Air. Worgan told me the reports with reference to a certain agreementwith Mr. Smith.

419. Had you any connection in thatmatter with Mr. Smith and myself?—I neverknew you had
any connectionwith Air. Smith until rumours reached my ear.

Air. Peeham deposed, on oath, as follows:
420. Mr. Worgan] On the 7th last May I went on business to Air. Worgan's office, and there

found Air. AVorgan and Mr. Donald Smith. I think Mr. AVorgan said, " Oh, here is Mr. Perham ; he
will witness this thing for us ;" and upon that the document was signed by both, and witnessedby me.
I believe something was said about the matter, which led to myperusing the document; and I then
stated to Air. Worgan, and I believe afterwards to Mr. Smith, that the documentin itself was unsatis-
factory, and that proper articles of partnership must be drawn up for the protection of both parties.
Afterwards, on the same day or possibly tho day after, Air. Worgan gave me the agreement, and
instructed me to draw a draft of articles of partnership, to be perused by himself and Mr. Smith. I
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drew a deed accordingly, and sent it to Air. Worgan. Air. Worgan afterwards returned me the
draft with memorandum attached thereto. The matter was never carried out in any way. Afterwards
Air. AVorgan forwarded me a cheque from Napier for the £800, which was not handed to Air. Smith,
becauso he had in the meantime seenSmith, and the whole thing lapsed. The memorandum referred
to is as follows :—

" The agreement between Smith and self is vague in the extreme, and capable of any interpre-
tation. You will be careful, in preparing deed, to make the following clauses distinct,—That no
purchase or lease to be made shall be such as to interfere with Government objects, or compromise
myself; that I shall be at liberty to obtain the sanction of the Government, if I think it necessary.
These matters may or not be needed, and I leave them to your discretion, so long as you are satisfied
that my position therein is not compromised as a Government officer. In other particulars the draft
will do. Make these things clear, and I will submit it to Mr. Smith.—(Signed) G. B. Woegan."

Aly recollection is clear thatI informed Air. Smith that I had prepared this deed, and it was in
Mr. Worgan's hands for perusal.

This draft deed of articles was drawn by me within a week of the dateof the original agreement.

Major H. F. Tuenee deposed, on his former oath:
421. Mr. Perham] On being recalled you said Air. Worgan spoke to witness once or twice

about getting his interest in lease, for the Government would have sold his interest in the lease to the
Government for the same amount as he sold to Mr. Taylor for: can you state anything further in
explanation to the answer given?—I had parted with the leaseto Air. H. S. Taylor.

422. I think you said long before Air. AVorgan spoke to you ?—No.
423. At the time you parted with your interest to Mr. fl. S. Taylor, had Mr. Worgan any know-

ledge of the transaction?—Not to my knowledge.
424. Mr Booth] You said in your evidence that you gave up your lease because the boundaries

were altered ?—Yes.
425. Had you any other reason for giving up your interest?"—I was annoyed at the boundaries

being altered, so I gave it up.
426. Did you suppose that holding that lease it would affect your position as a Government

officer ?—I do not know ; it might have done so.
427. The Court] On the occasion of your visiting the land in company with Mr. Worgan, when

you found the boundaries would be altered, did you express any intention to Air. Worgan of giving up
the land?—No. Captain Kells told me if the boundaries were altered it would not be worth the rent.

428. Did Air. Worgan at any time endeavour to acquire your interest in tho lease for the Govern-
ment ?—He had no opportunity, as I had given it up to Mr. H. S. Taylor.

429. To the best of your knowledge and belief, how long was it after you visited your land before
you gaveit up to Air. Taylor ?—AVhen I came in from Patea : within a month.

Air. Woon being sworn to interpret the Maori language, Wieihana Puna deposed on oath:
430. Mr. Worgan] State what you know of the sale of land by Poari Kuramate to Air. Taylor ?—

I went, in companywith Poari Kuramate and the children of AVahanga, to Mr. AVorgan's room; a
conversation ensuedwith Poari Kuramate and the childrenof Wahanga that they wished to sell their
land. Air. AVorgan wished me to assist him to purchase land. The Natives came by my direction to
Mr. Worgan. Poari Kuramate and Rahira came to Mr. Worgan's. Poari asked Air. Worgan what
he was giving for the laud. Air. Worgan replied, 10s. per acre. Theyreplied, 10s. per acre is little,
very little ; other Pakehas give more. Air. Worgan replied, This is my price ; if you like to take a
better offer, well and good. That is all I know. On that occasion Poari Kuramate and the children
of AVahanga asked Air. AVorgan for some money. The Natives asked for £50 from Mr. AVorgan.
They were upwards of one hour asking for money of Air. AVorgan ; and they said, Yougive us £50 on
our lands, and we will return it to you—when they had sold the land to some one else. They then
went to sell the land to Mr. Taylor, not on that day. That land was not sold to us, meaning Air.
AVorgan and myself. I did not see Air. Taylor's purchase. I did not see him pay the money. That
is all I know about that.

431. Have you been acquainted with my transactions with the Natives generally?—lknow all
about it.

432. Have I told you in every case my views as to what were the interests of the Government ?—
You haveinformed me.

433. Do you remember the sale ofHata Rio's interest, and thereasons for the courseI adopted?—
I remember the purchase of Hata Rio's land of 400 acres. Hata sold that 400 acres to Air. Taylor.
I saw the giving of £200. I heard the translation of a paper. I saw Hata Rio sign it, and I was a
witness.

434. Can you give any reason for my inducing Hata Rio to sell?—I remember areferencerelative
to a leasing of land by Hata Alaka, and others,relative to a lease of land to Turner.

435. Mr. Booth] You say you recollect £50 being paid by Air. AVorgan. AVas that the only
sum ?—There weretwo moneys, £50 and £50.

436. Do you recollect when the first £50 was paid?—l do notremember the day nor the month.
437. Do you know when the second £50 was paid ?—I saw it paid. Ido not remember the date.
438. Do you know how longafter the second £50 was paid that it was sold to Mr. Taylor ?—lt

was not long.
439. Youhave been in the habit of purchasing land from the Natives on behalf of Government

conjointly with Air. Worgan ?—I have. Mr. Worgan asked me to help him.
440. You have purchased several blocks ?—I have.
441. Did Air. Worgan on any other occasion evermake an advance, excepting on account of land

purchased ?—No.
442. In making apurchase, if the Natives received a deposit, do you consider the Government
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had a hold on tho land ?—When we paid money they signed a receipt, and I consider the land was ours
for the Government.

443. When the two deposits of £50 wore paid, was there areceipt signed ou each occasion ?—I
am not clear about it; I forget.

444. The Court.'] Will you state to the Court what is your own position in this part of the
country ?—I am a chief. I cannot describe where my land is generally. I have land at the North, at
Rangitikei, Taupo, and Manawatu,aud other parts of the country.

445. Are you an Assessor ?—Yes.
446. Do you receive a salary from Government as land-purchasing agent?—I have not yet

received any. The Government have not given me any, but my friend gives me some sometimes. 1
meanby my friend, Air. AVorgan. The reason why I have joined AVorgan is to prevent the Hau Haus
returning to their land, and the Native title will soonbe extinguished.

447. What money have you received from Mr. AVorgan?—l received sometimes £5, sometimes
£10. I have asked Air. AVorgan for money, who replies that he has frequently asked Air. McLean for
money for me.

448. What are the gross sums that you have received, as far as you can recollect ?—I cannot well
tell. If I had a memorandum I could answer. Sometimes I have borrowed money with the under-
standing to be returned.

449. Have you given receipts?—No. I consider there was no reasonfor giving receipts.
450. Do you consider it was Government or private money ?—There was no Government money

had come for me ; and if it was Government money, I should have known it.
451. Do you understand that Mr. Worgan gaye this out of his own money?—When it was given

to me by Air. AVorgan he did not say, that is your payment.
452. Do you expect to get anything from Government?—I do not know ; I have been told

frequently that I am to be paid, but not having received any money, 1 am beginning to be doubtful.
453. Have you any tribal connections north of AVanganui ?—Yes.
454. In the action you have been taking in extinguishing Native claims, have you been acting in

the interest of the Natives ?—My energies were "on the Government side.
455. Had the Natives any one to watch over their interests?—l am not aware; each individual

owner took care of their own interests.
456. Did you consider it was your business to get the land as cheap as you could for the Govern-

ment?—The Governmentprice was 10s. per acre, and I used my endeavours to get it at that price.
457. Could they have got a higher price from private individuals ?—They could have got very

much more.
458. Then why did not they?—The people who owned the land were constantly asking, Where is

our landawarded to us by the Court ? Some of them were constantly asking us to buy their land at
10s. per acre. Ido not know why they did not sell their land to private individuals.

The evidence on Air. Worgan's side here closed.
Mr. AVorgan stated that he desired to address the Court.
The Commissioner inquired whether he desired his address to be taken down by the Clerk, or

whether he would hand in a writtenaddress.
It was arranged that, as a reporter was present, his report should be submitted to Air. Worgan

for correction, and the published report should be attached to the proceedings of the Commission.
A copy of the Wanganui Chronicle, of the 18th November, 1872, is hereby attached accordingly.

A. H. Russell.
Wellington, 22nd November, 1872.

Repobt of the Commissioneb appointed to Inquire into the alleged Misconduct of
Mr. G. T. B. Woegan.

M_y IT PLEASE YOUE ExCELEENCT,
I have the honor to report that, in accordance with your Excellency's Commission addressed

to myself and Alajor Edwards, bearing date the 3rd day of September, 1872, and setting forth that
allegations of misconduct had been made against George T. Buckland AVorgan, which, if proved
against him, would render him unfit to be longer employed by the Government in his present capacity,
and requiring us to inquire into all or any such charges of misconduct, after giving the said George
T. Buckland AVorgan at least three days' notice thereof—such charges to be accurately stated in
writing-—I lost no time in applying to your Excellency's Government for copies of any charges which
might have been made against the said George T. Buckland AVorgan. I was however unabl, after
frequent applications, both personal and by letter, to obtain them—possibly on account of the pressure
of Parliamentary business and the successive changes of Government which occurredat that period.

Finding thatup to the 18th day of October I was still unfurnished with any definite charges, 1
proceeded to Wanganui, the scene of the allegedmisconduct, having been previously furnished by tho
Under Secretarywith a mass of papers bearing upon the subject.

LTpon perusal of these papers,and onconsulting with Major Edwards, I found that he had already
sat as member of a Board or Commission,of which, however, the papers furnished to me contained no
record, but which appears to have consisted of Alajor Edwards, Air. Robert Pharazyn, and Air. James
Booth, which three gentlemen had originally reported to the Government the alleged charges of mis-
conduct againstAir. G. T. B. AVorgan.

AYe therefore thought it our duty to advise that Major Edwards should not sit upon the Com-
mission, but should rather, as senior officer of the Civil Service at AVanganui, act upon behalf of the
Governmentin bringing forward such charges against G. T. B. AVorgan as thepapers which had been
referred to me shouid seem to contain.

This course having been approved, your Excellency was pleased to accept our resignations of the
newr Commission, and to issue a new Commission addressed to myself alone.

I—H. 29.
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The allegationsagainst Air. G. T. B. Worgan which were contained in thepapers referred to were
then reduced to form, as hereunto annexed. The Court was opened on the Gth instant, and continued
by adjournment until the 18th instant.

1 have the honor to annexherewith tho original proceedings.
In giving my opinion thereupon, as required by the terms of my Commission,I feel it necessary

to premise that much of the annexed evidence appeared to me to be given with reserve and with
apprehension as to the effect which such evidence might hi),ve upon the future interest of the
witnesses.

And I desire to give the grounds of the opinion which I have formed in each case, in order, in
a matter involving such serious considerations to Mr. AVorgan, that my opinion may not have undue
weight, but be open to the better judgment of your Excellency's Government.

Ist Allegation.—It is shown,by theHon. Air. AlcLean's letter to Air.AVorgan, of the IstNovember,
1872, and by Air. Worgan's reply, of the 25th December, 1872, that Mr. AVorgan was in the service of
the General Government: and by the Superintendent of AVellington's telegram to Air. Worgan, and
his reply thereto, both of 25th Alarch (marked A and B), that he was employed also by the Provincial
Government.

It is shown, by the evidence of Mr. Donald Smith, that he entered into an agreement of partner-
ship with Mr. Woman to purchase land on their joint account.

The actual deed ofagreement was handed into Court by Alajor Edwards, and is herewith annexed
(marked D) : that, in conformity with that agreement,he paid £800 into the bank to Air. AVorgan's
credit. That he was told by Air. AVorgan that the moneywas used to buy threesections in the AVaitotara
Block (which block he was engaged to buy or lease for the Provincial Government) ; but Air. Smith
ascertaining that the land had been conveyed to Mr. H S. Taylor, threatened Air. Worgan with legal
proceedings, but, succeeding in getting back his £800 from Air. AVorgan, he simply withdrew from
the partnership, and took no further steps.

Poari Kuramate proves tho sale of his land (400 acres) to Air. H. S. Taylor, by Air. AVorgan's
advice and assistance.

Mr. Edwin AVoon, licensed interpreter, confirms Kuramate's evidence.
Hata Rio proves the sale ofhis land (400 acres) to Air. AVorgan, which was conveyedto Air. U.S.

Taylor.
Air. C. H. Borlase proves that he paid £1,000 into thebank to Air. AVorgan's credit, for land sold

to Air. Nicholson.
Opinion.—Upon this evidence, I consider the first allegation to be proved, except so far as relates

to Henry AlcNeil, who appears to have left the Colony, and whose case was not therefore inquired
into.

2nd Allegation.—Colonel McDonnell swears that not only on one, but on several occasions,
Air. AVorgan stated that he had the sanction of the Superintendent in negotiating for land for private
persons.

The Superintendent, in his telegram of April 4th to Air. Worgan, says,—" You must be aware
that you had no ground whatever for such an assertion." Seealso various telegrams annexed, or about
same date. Nor does Mr. Worgan attempt to show that he had any authority from the Superin-
tendent, beyond Mr. Fitzherbert's acquiescence in Mr. AVorgan's request that he might, in acquiring
the landfor the Provincial Council, be left to his own judgment.

Opinion.—I consider, therefore, this allegation proved.
3rd Allegation.—Alajor Turner swears, to thebest of his recollection, Air. AVorgan told him that

as he held a Government appointment he ought to give up his lease to Government. That Mr. AVorgan
altered the boundaries of his lease in such a manner as to greatly diminish its value. That in conse-
quence he made it overto Mr. H. S. Taylor for £75 (the sum he had expended on the lease). That
Air. AVorgan made no attempt to obtain the lease for the Government, and that "of course"
he would have made it over to the Government for the same amount that he made it over to
Air. H. S. Taylor.

Mr. E. Woon swears that the boundaries of the lease were defined in May or June this
\ ear. They appear by the annexedcopyof Mr. Taylor's lease to be for 2,400 acres, identical with the
original boundaries claimed by Major Turner, but refused to him by Mr. Worgan.

Mr. E. Woon declines to answer whether Air. AVorgan assisted Mr. H. S. Taylor to obtain a new-
lease. He also swears that he cannot say anything about the first allegation (Worgan having assisted
Taylor), which would be unfair to his principal (H. S. Taylor). That there was evidently a competition
for Native lands ; he (Air. AVoon) doing his best for his clients, and Mr. Worgan doing his best for
theparty he wasbuying for.

Air. Pharazyn states that, in calculating the value of the lease with Air. AVorgan, they made
it about £1,200.

Air. Fox's evidence and Mr. AVorgan's letter of June 4th, 1872, show that Mr. Worgan
suggested 12s. per acre, which for 3,600 acres would amount to £2,160 as the probable price for which
the freehold might be obtained, whereas the sum paid for the lease of twenty-one years was
only £75.

Opinion.—There has been some misunderstanding in stating the sum advised to be given at
£2,116, between freehold and leasehold; but in other respects I consider this allegationproved.

4th Allegation.—l think the term " withheld" is incorrect, seeing that it implies possession
by Mr. AVorgan of the lease in question; but the evidence leaves no doubt upon my mind that
he might, had he desired to do so, have obtained, not only acopy, but Major Turner's interest in the
lease for the Governmentfor £75.

Nor does Mr. Worgan seem to have shown, in reply to the many telegrams which urged him to
send a copy of the lease, that he was endeavouringto do so but could not succeed.

Opinion.—l consider that this allegation is substantially though not literally proved by Mr.
Fox's evidence, and by the telegrams marked from J to V.
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sth Allegation.—There is no direct proof of this allegation, but the whole of the evidence goes to
show that Mr. AVorgan had identified himself in land transactions with Mr. Taylor. Mr. Smith
swears that the land bought with his money by Mr. AVorgan was conveyed to Air. Taylor.

It is shown that Major Turner's lease was allowed to pass into the hands of Air. Taylor, and that
the boundaries were then altered back to their original form, which gave it great value.

Hata Rio's land was bought by Mr. Worgan for Mr. Taylor.
Poari Kuramate's land was (even after it had been bought by the Government) resold at

an increased price, to enableMr. Taylor to convey it to another purchaser; and Mere and Erueti's
landwas sold, by Mr. Worgan's assistance, to Air. Taylor. I might have made this case clearer if the
Government had authorized my consultinga legal authority in Wanganui, orwould have complied with
my request for an authoritative opinion as to whether I was justified in insisting on the production of
Mr. H. S. Taylor's books and papers ; but the Government having directed me in the first place torefer
any legal point to them, and when I didso merely referred me to the Commissioners' Powers Act, I
did not think myself called upon to incur a responsibility which the Government itself seemed
to shrink from.

Opinion.—Upon the whole, I am of opinion that the existence of a private account between
Messrs. AVorgan and Taylor has not been proved.

Gth Allegation.—This allegation has been proved by the annexed agreement, marked D, by
Mr. Donald Smith's evidence, and by Mr. Worgan's admission.

7th Allegation.—This allegationhas been proved by Poari Kuramate's evidence, by thatof Mr. E.
Woon, and by Mr. AVorgan'sadmission.

Recapitulation.—To recapitulate, I am of opinionthat the first allegation has been proved, except
as regards AlcNeil; that the second has been proved; that the third has been proved; that the
fourth has been substantially though not literally proved; that the fifth has not been proved; that
the sixth has been proved ; that the seventh has been proved. But it is only just to Air. AVorgan to
state, whilst my own mind has been satisfied as to the above conclusions, there is much in the annexed
mass of evidence to lead to a contrary opinion; and I would particularly call attention to that
of Mr. Robert Pharazyn, Commissionerof Confiscated Lands, who, in the most frank and straight-
forward manner, called the notice of the Government to the rumours which wero in circulation as to
Mr. Worgan's proceedings, yet, in his evidence before the Commission, seems to have almost
entirely approved of his action, and to have believed that it was exercised in the interests of the
General Government. It should also be observed that Air. H. S.Taylor most distinctly denies on oath
that Air. Worgan had any pecuniary interest, present, past, or future, in his (Air. Taylor's) dealings
with the Natives; and I would further call attention to Mr. AVorgan's own address appended to the
proceedings, and to his report to the Hon. D. AlcLean, dated 19th July, 1872, AVanganui, wherein he
describes himself as a " confidential agent intrusted with the execution of a delicate and important
duty, and which called especially for the exercise of entire faith on the part of the principals towards
their agent."

Upon the whole, I am inclined to doubt whether the evidence which hasled me to these conclusions
I have drawn wouldobtain a decision to the same effect in a Court of law.

It is in connection with the report to which I have alluded, viz. the "Reports upon the Settle-
ment of Confiscated Lands," thatmy most serious duty has to be performed.

It was placed in my hands, together with the other papers bearing upon Air. AVorgan's pro-
ceedings, and at page 19 (C. No. 4) it is stated by Mr. AVorgan, "That Mr. Parris, C.C., acting
as Native agent, in conjunction with Mr. W. Atkinson, acting as Crown agent, with the consent of the
claimants, made selection in the terms of the award (of the Compensation Court) of three several
blocks, namely, one of 8,352 acres to forty-two claimants, on the N.AV. bank of the AVaitotara
River, Ac."

" That (page 18) Mr. AVorgan found their floating character (that of the claims) was a complete
bar to any attempt on the part of the Government to deal further with the confiscated lands until
their settlement."

That, from the length of time which had elapsed since the awards were made, Ac, there was
great cause to fear dissatisfaction on the part of the Natives when making the attempt to carry them
out.

That he had to deal with a question of private and not public estate, the Natives being entitled to
receive their lands under Crown grant,and to deal with it as theypleased as their absolute private
property.

That to the frank recognition of this latter conclusion, to the assurance that it would be carried
out in good faith, he believes, is due the withdrawalof MajorKemp's claim to 1,600 acres, Ac.

That a licensed interpreter promised the Natives a higher price than the Government could afford
to give. (N.B.—Mr. AlcLean had, in his letter to Mr. Parris, dated AVanganui, 20th January, 1872,
indicated £1 per acre as a fair price. (See Further Reports on Confiscated Lands, No. 4. A., page 61.)

That for portions of this especial block, perhaps forty applications weremade, all at higher rates
than he (Air. AVorgan) thought it wise to give.

That " by withholding allotment, a large quantity fell into his hands at 10s. per acre, the price he
determinednot to exceed if possible."

That Hata Rio refused to sell his land to Government, alleging a grievance, and to his (Mr.
Worgan's) views, honorably refused without consent of the lessee."

That he " contends he has . . . placed the entire block, with the exception of a few hundred
acres, ... at the disposal of the Government at a very much less cost than his instructions
would have warranted." That he " claims, moreover, to have given entire satisfaction to the Natives,
who, by the apparent liberty of action given them, were prevented from continuing the charge that
the Government didnot give them their lands because it desired to monopolize them for their own
purposes."

From the above extractsI gather that 8,352 acres were awarded by the Compensation Court, not
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as a favour but as a right, to certain friendlyNatives, from whom it had been takenby confiscation.
That they were entitled to Crown grants for it, and to deal with it as they liked.

That Major Kemp withdrew a claim upon the assurance that this right would berecognized and
carried out in good faith. That there were forty applicants (Europeans, I presume) competing for
this land at a higher price than Air. AVorgan thought it wise to give, but by withholding allotment a
large quantity fell into his hands at 10s. an acre,the price he had determined not to exceed, ifpossible ;
and thus the landof our friendlies was extorted from them by the Government agent at half the price
ho was authorized to give, and at one-sixth of the price which some of it is stated in evidence to have
been worth.

The documents I have alluded to are amongst the most remarkable State Papers which have fallen
under my notice, and are scarcely less so from the extraordinary want of perception of the difference
between right and wrong, and of the meaning of the words " good faith " and " freedomof action," Ac,
in the mind of the writer, than from the fact that they seemed to have escaped the notice of three
successive Governments, and both the Houses of Legislature before which they were laid.

My own attention as Commissioner was called to these facts by a remarkable reply from Hata
Rio (the principal claimant in the 8,000-acre block) to a questionfrom me as to where his own land
was situated. It was "on the end of the Governor's tongue." Upon being asked for explanation,he
stated the great wrong (as I conceive) which has been done to them, and added that their land was in
fact anywhere that the Governor chose to place it.

Yet this man, I am told, is brother to the chief Rio Who was shot by tho rebels because he
adhered to us; and two of Rio's children are claimants in the block in question.

It will be seen in evidence that the portion of this land belonging to Hata Rio (and which have
been obtained not by the Government but by H. S. Taylor) was valued by that gentleman at from £3
to £4per acre, whilst Hata Rio obtained but £1 per acre for his interest in it, half paid in cash and
half promised in two years, upon a very questionable document, the sale being negotiated by Mr.
AVorgan for Air. Taylor.

in every case which was inquired into, this wrong, which they naturally impute to Government,
or, as they term it, " the Governor," was alluded to, and I respectfully submit it is due to those
Natives, even if the law does not (as I imagine it does) require it, that every purchase or lease,
whether made for the Government or by private individuals, should be brought before the Commis-
sionersunder the Native Lauds Frauds Prevention Act, and that some gentleman of known probity and
honor should be appointed to watch the interests of the Natives during such inquiry, aud prepare their
case for the Commissioner's decision.

I have no hesitation in saying that I believe in no one case which came under my notice would the
transactionbe found valid.

In conclusion, I have the honor to bring under your Excellency's notice the cordial and valuable
assistance which I received in the conduct of a very difficult and protracted inquiry from Air. J. Booth,
Resident Alagistrate, without whose aid I could scarcely have accomplished the service intrusted
to me.

AVhich is humbly submitted for your Excellency's consideration.
A. 11. Russell,

Wellington, 22nd November, 1572. Commissioner.

Memoeandum for the Attornet-Geneeal.
The Attorney-General is requested to furnish his opinion generally on the allegations contaiued in the
accompanying papers, and on the evidence brought forward before the Commission of Inquiry on
Mr. AVorgan's conduct inreference to land transactions on the West Coast.

January3, 1873. Donald AlcLean.

Memobandum for the Hon. the Native Minister.
I have read and considered the papers and the evidence taken in this matter. lam of opinion that
the evidence was such as to make it necessary that Air. AVorgan should give a satisfactory explanation
of the various transactions; and 1 am further of opinion that .Mr. Worgau has failed to give any satis-
factory explanation of the various matters alleged against him.

I proceed to note shortly what is alleged aud proved against Air. AVorgan, and what is his defence
orexplanation:—

First, with regard to Nicholson's purchase of SOO acres of land—
The owners and vendors were Erueti Te Pewa and Alere Awatea. It appears that on February

22, 1872, AVirihana Puna obtained from these persons a power of attorney to deal with this land as he
thought fit. The claims were for two lots of 400 acres each in the compensation award lands. At
this time, and before aud since, this AVirihana Puna was acting as interpreter and Assistant to
Air. Worgan. On the 26th February, 1872, Air. AVorgan wrote to the Under Secretary, Native
Department (72-352), that he had purchased for Government these claims amongst others, aud
accounted for the expenditure of £746 in the purchase of these and other lands. Of some purchases
the moneys had been paid in full, and of others sums had beeu paid on account. He says thepurchases
were made publicly, audplain receipts taken.

He mentions twenty-fourclaims as having been purchased, including the two now in question.
He says he has receipts, and willforward them. Subsequently he forwards all documents and receipts
connected with his employment, and amongst these receipts arefound receipts for all the twenty-four
excepting these two. There is no letter or report explaining this ; there is no reference to the sale
not having been completed. On tho 26th February he states to Government that he had acquired the

\
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landfor it, yet on the 14th March he telegraphs to Mr. Borlase that £1,000 must be paid to his
account by Nicholson ; any delay will cause the purchase to lapse to Government. It appears that
the sum of £1,000 was, on that account, paid to his account at the.Bank on the 16th Alarch, 1872.

It appears that only £800 of this has been paid to Erueti and Mata. These two Natives evidently
understood very little about the transaction. They say they expect to get the balance (£200) from
Wirihana Puna. Certainly here is disclosed a remarkable state of things. Mr. Worgan appears to
buy land for Government, and then to be a party to the sale of the same land to another without
authority of Government, and is the depositary of the purchase money. Some explanation of this
transaction might be expected from Air. Worgan and his assistant, Puna. Where is thereceipt for the
money of Government paid away on this account ? Why was it not forwarded with others ; and,
generally, where is the explanation of this singular affair? Neither Mr. Worgan nor AVirihana Puna
offer any explanation. The inference is, that the land was first purchased by Government for £1
an acre or less, and thensold to Nicholson with concurrence of Worgan, he suppressing tho sale to
Government.

I should observe that the facts relating to the sale to Government were discovered by myselfon
a perusal of the papers since the Commission. However, the transaction was evidently of singular
character, without this additional fact. It is to be regretted that the examination of Mr. Borlase and
Wirihana Puna was not more searching. Indeed, I feel constrained to expresswhat is the result of my
observation, that with a more scientific and regularly conducted examination the facts relating to
these transactions wouldhave been disclosed.

It is to be regretted that witnesses were allowed to refuse to answer questions on the ground that
the answering such questions might prejudice their principals. However, this was not a judicial
proceeding; it was an inquiry for the information of the Governor, at which Air. Worgan had the
opportunity of clearing himself from charges and suspicions. He did not even present himself for
examination.

The references to these sections of land which do occur in Mr. Worgan's correspondence with the
General and Provincial Governmentsare such as to blind them. In several cases he speaks of the land
as being in the occupation of Mr. Nicholson, a married man with family.

Turner's Lease.
It appears that in 1868 Major Turner, through Mr. Woon, agreed with certain Natives, seven

adults entitled to seven claims each of 400 acres, and two infants entitled to one claim of 400 acres,
in all 3,600 acres, in the Compensation Award Block, for a lease for twenty-one years at arent.

The first half-year's rent was paid, none had been paid since. Major Turner had not gone into
possession, and had not paid rent. He had in fact so dealt with the matter that the Natives might
fairlyhave treated the agreement as abandonedby him, if they thought fit so to do.

The evidence in this matter is neither satisfactory nor complete. It appears that on aparticular
day in February 1872, Worgan, H. S. Taylor, Turner, and others, go on to the land. No explanation
is given as to why they came there on that day, or what was the object of the visit. I should like to
know how it came to pass that Air. Taylor was there. Assuming that Major Turner is disclosing all the
truth, he seems to have been induced to part with his lease to Taylor partly through fear that his
beinga Government officer, the Government would use that as a means for compelling him to forego
his rights (for this I think he had but little foundation), and partly because he believed, on the
statement of Worgan and others, that the lease was invalid, andpartly, perhaps principally, because
Mr. Worgan had stated that he should alter the boundaries, aud because that alteration would
depreciate the value of the lease.

I am inclined to suspect that Alajor Turner could clearup all the mystery about the matter if he
chose—he doesnot do so in his evidence. He certainly does not give his evidence with that fulness
which one expects from a man who, if his suggestions are to be accepted, has been improperly induced
to part with aproperty worth several hundreds for the payment of £75.

I am inclined to suspect that Alajor Turner has still an interest in this property ; certainly if he
has not, he has been singularly lukewarm in the matter. He was not asked whether or not he had
any interest: no doubt he formallyassigned his interest to Taylor. However, the question w, whether
Mr. Worgan's conduct has, with reference to this matter, been satisfactory or otherwise. Now,
Mr. Worgan states to Mr. Halse, on the 21st May, when urged to be explicit in the matter of this
lease, thathe knows nothing of Air. Taylor's private business relations, that he knows him only as a
land agent and an agent for Alajor Turner; and he thus accounts for not being able to give informa-
tion as to the contents and nature of the Native lease or agreement Alajor Turner had. The
indisputable facts are, that long before this he had seen the documentsrelating to the matter in the
possession of Mr. Woon, Alajor Turner's agent; that he had been present on the occasion above
referred to on the land; that he had corresponded on the subject with Mr. Taylor, had consented to
give whole eight claims in one block, and on the 2nd April previously had been concerned in the sale
by HataRio of the freehold of one of the claims to Taylor. He himself and Mr. Taylor gave an
extraordinary account of the reasons for this sale; however, the feature I wish to bring out promi-
nently here is that on the21st Alay he tells the Government he can give no information about the
lease—because he knows nothingabout Mr. Taylor's businessrelations, and knows him only as Major
Turner's agent; and yet the fact is that he was fully cognizant of and concerned in bringing about, on
or before the 2nd of April, the sale to Taylor of Hata Rio's section, part of the leased land, and because
Taylor was lessee, and also because Worgan had transferred to Taylor as such lessee, Kuramate's
land purchased by Government, in consideration that Taylor would permit Worgau to allocate the
land where he thought fit.

The undoubtedfacts prove that there were secret dealings with Mr. Worgan with regard to this
land, quite incompatible with the position he held, and which dealing he has not satisfactorily
explained.

5—H. 29.
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Either through neglect or want of ordinary business ability, or by design, he lost the opportunity
of securing for Government Major Turner's interest, such as it was, and the freehold of this land. If
not by design, then through want of ability or by neglect.

Donald Smith's Partnership.
This seems too clear to need much consideration. The partnership is proved beyond doubt. The

payment by Smith of £SOO to Worgau is proved. There seems no reason for disbelieving Donald
Smith. He swears that three sections of the land purchased by Taylor with the assistance aud
cognizance of AVorgan, and which Worgan was engaged to endeavour to deal for by Government,
had been, according to AVorgan's statement to him, purchased by AVorgan for Smith and Worgan
with the moneysprovided by Smith.

The partnership instrument contains a provision that the purchases made were to be in Smith's
name only, but in trust for Worgan and Smith. This provision for secresy shows that there was
something to conceal.

If it be true, as AVorgan now states, that nothing was done under the partnership, how did it come
to pass that AVorgan could not repay the £800 to Smith for some time ? Air. Worgan had evidently
been using the money,and the probability is that Smith's testimony is true—namely, that Mr. Worgau
did inform him that the three sections had been purchased for the partnership.

After very careful consideration, I have no hesitation in expressing my opinion that sufficient is
proved to show7 that Air. Worgan's proceedings have not been such as to entitle him to the further
confidence of the Government, unless he gives a much more satisfactory explanation than he has
hitherto.

J. Pbendeegast.
10th January, 1873.

By Authority : GiiOKQB Didsburt, GovernmentPrinter, Wellington.—lB73.
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